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Pyšelské listy Čtvrtletník městského 
úřadu v Pyšelích  
č. 145. 
červenec–září 2022

SLOVO MÍSTOSTAROSTKY

Milé sousedky, milí sousedé,
ve volbách jsme vybrali devítku lidí, kteří 
budou dále město z našeho pověření 
a v našem zájmu spravovat. Byla jsem si 
docela jistá, že ať budeme volit jakkoliv, 
výsledkem bude opět dělná parta lidí, která 
bude bez dlouhých řečí řešit potřebné 
věci. A tak to také dopadlo. Vybrali jsme 
zastupitele již ostřílené a doplnili je 
třemi nováčky, kteří jistě přinesou nový 
pohled a elán. Mám velkou radost, že po 
dlouhé době máme zastupitele ze Zaječic 
a Borové Lhoty. To určitě přispěje k ještě 
větší soudržnosti naší malé komunity. 
Staronové zastupitelstvo před sebou jistě 
nemá jednoduché časy. Tak je před sebou 
nemá celá země a vlastně celý svět. Měli 
bychom však přestat podléhat dojmu 
nějaké apokalypsy nebo katastrofy, která 
se na nás valí. Nejspíš vidíme věci o dost 
černější, než si zaslouží a než ve skutečnosti 
jsou. Zkusme být sebevědomější, mít 
více sebedůvěry. Naše babičky a dědové 
dokázali s veselou myslí prožít sice těžké, 
ale krásné životy v podmínkách, do 
kterých máme ještě hodně daleko. Našim 
strachům a vyhroceným debatám by těžko 
rozuměli. Nechápali by, že dokážeme 
málem považovat za základní lidské právo 
mít doma 25 stupňů a sedět u televize nebo 
počítače v tričku. Jistěže ne všichni, ale tito 
ukřivděnci jsou velmi hlasití a vyvolávají 
zbytečné obavy. Měla jsem to štěstí, že jsem 
docela pobývala ve Francii a v Anglii. Na 
přelomu zimy a jara jsem tam pokaždé 
mrzla, protože tam už před dvaceti lety 
byly energie hodně drahé, nikdo nechtěl 
za zbytečné stupně navíc vyhazovat peníze 
lopatou z okna. Současná nepohoda zase 
přejde, zvládneme ji a všechno dobře 
dopadne. Určitě zvládneme i podat 
pomocnou ruku těm našim bližním, kteří 
to budou potřebovat.
 
Krásný podzim. A nezapomeňme na 
úsměv.

Dana Drábová

Volby do zastupitelstva
Ve dnech 23. a 24. 9. proběhly volby do zastupitelstva obce. 

Volební účast:
Z celkového počtu 1 541 zapsaných voličů přišlo volit 893, což je 58 %.

Nově zvolené zastupitelstvo:
Za volební stranu č. 1 – SNK – HASIČI (28 %)

1. Jan Kostrhoun
2. Jan Smutný

Za volební stranu č. 2 – STAN (48 %)
1. Dana Drábová
2. Štěpánka Bednářová
3. Pavel Šnajberk
4. Tomáš Zamrazil
5. Pavel Matoušek

Za volební stranu č. 3 – ODS (24 %)
1. David Vaculík
2. Martin Zaradička

Ustavující schůze nového zastupitelstva proběhne 17. 10. 2022

Děkujeme za Vaše hlasy a účast ve volbách! 
Vaše zastupitelstvo města Pyšely

STAN
celkem 3 422 hlasů

SNK – HASIČI
celkem 2 009 hlasů

ODS
celkem 1 673 hlasů

Bezpečné přechody u školy
 

Hledáme několik dobrovolníků, kteří by po zaškolení každé pracovní ráno asistovali 
u přechodu u autobusových zastávek u Sokolovny a v Lipové ulici. Městská policie 
v Benešově nás odmítla z důvodu nedostatku kapacit.

Tuto výzvu jsme již posílali mailem, ale nabídl se jen jeden „statečný“. Není to 
nebezpečná činnost, nebudete zastavovat dopravu. Už přítomnost člověka ve vestě 
zklidní nervózní řidiče.

Každé pracovní ráno potřebujeme tedy 2 lidi na dobu od 7:20 do 7:50 hod. Může to 
být i přivýdělek na dohodu. Když bude zájemců více, mohou se střídat a rozvrhnout si 
služby.

Je to vhodné pro aktivní seniory i pro rodiče; minimálně uvidí, že i někteří rodiče 
nejsou zrovna ohleduplní řidiči.

Prosím, pište na starosta@pysely.cz do 31. 10. 2022, případně volejte. Děkuji. 

Štěpánka Bednářová 



 2 PYŠELSKÉ LISTY 3/2022

PYŠELY
Ukončená rekonstrukce krajských komunikací

Na konci září letošního roku 2022 byla 
ukončena dvouletá rekonstrukce kraj-
ských silnic v naší obci. V minulém 
roce probíhala stavba silnice ze Seno-
hrab přes Zaječice do Pyšel. 

V letošním roce pokračovala rekon-
strukce na silnicích v Pyšelích. Byla 
rozdělena do šesti etap. Tyto etapy 
ovlivnily život nás všech a bylo nutné 
v některých chvílích změnit naše navy-
klé chování. Nakonec se vše podařilo 
a stavba byla úspěšně dokončena.

Rád bych se zmínil o několika 
úpravách, které se v rámci této rekon-
strukce podařilo realizovat a jsou nám 
skryté.

Při stavbě silnice z Dolů do Pyšel 
se povedlo realizovat horskou vpusť 
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a kanál pod silnicí před autobusovou zastávkou. Byla upra-
vená škarpa podél chat osazením žlabovek. Vodu, která při 
silných deštích vytékala na silnici u vjezdu do chatové osady 
V Zavrácí dnes horská vpusť s kanálem nasměruje do Py-
šelského potoka. Na Nové Vsi se povedlo osadit na tlakovou 
kanalizaci dvě čistící soupravy pro potřeby její údržby. Při 
stavbě silnice se upravilo osazení dešťových kanálů a voda 
ze silnice a chodníků je do nich nasměrována. 

Při rekonstrukci Pražské silnice od naší ČOV k sokolovně 
byla realizovaná horská vpusť před ulicí Letná. Ta nahradila 
hlubokou zarostlou díru ve škarpě. Do této vpusti natéká 

voda z vydlážděné škarpy. V úseku od Sokolovny po Májo-
vou ulici se doplnila dešťová kanalizace o čtyři uliční vpusti 
a tak se zamezí přívalům vody po okrajích Pražské ulice až 
k Sádce. 

Nejvíce staveb vzniklo při rekonstrukci Čtyřkolské a Ná-
dražní ulice. Hlavní jsou obrubníky a dešťová kanalizace jako 
příprava pro realizaci chodníků. Bohužel na Čtyřkolské ulici 
se nepodařilo získat stavební povolení firmou CETIN pro ulo-
žení nadzemního vedení do tělesa chodníku. I přesto, že se vše 
připravovalo v předstihu se územní rozhodnutí obdrželo, až 
po ukončení rekonstrukce silnice. Pod silnici bylo nutné osadit 
na několika místech chráničky v předstihu pro budoucí rozvod 
kabelů. Všechny stavby (obrubníky, chráničky a dešťová kana-
lizace), týkající se chodníků platilo Město Pyšely.

Dnes je možné používat prostor pro chodníky k cestě ze 
Čtyřkolské ulice, až ke škole. Na dokončení povrchu chod-
níků budeme pracovat v příštím roce. Do nově opravené 
silnice se však již nebude muset vstupovat. 

Souběžně s touto velkou rekonstrukci silnic bylo možné 
asfaltovým recyklátem upravit tyto naše cesty – v Zaječicích 
cesta k Chytárně, v Pyšelích ulice Luční, Hubertovu ulici, 
Okružní, Na Louce , Pod Hřištěm, objízdnou trasu v ulici 
K Pivovaru a cesty na Borové Lhotě.

Děkujeme Vám všem za trpělivost a vzájemnou ohledu-
plnost při této stavbě, Krajské správě za opravy těchto silnic 
v naší obci, majitelům pozemků za povolení krátkodobého 
parkování po dobu stavby a firmám Eurovie a BES Benešov 
za vstřícnost při realizaci těchto staveb. 

Jan Kostrhoun     

Intenzifikace naší ČOV Pyšely
Dokončení stavby čistírny odpadních vod se nám bohužel 
prodloužilo a s konce října se termín posunul až na konec 
letošního roku. Důvodem byl COVID – 19 a nedostatek lidí 
během léta u firem, které dodávají technologii a také u sta-
vební firmy. Ke konci září máme zprovozněné dvě nitrifi-
kační linky v nově postavené budově. Jsou zapojena a zpro-
vozněna nová strojně stíraná česla s lisem na shrabky, lapák 
písku. Vše na přítoku do čistírny. Jsou zatím provizorně 
zapojena dmýchadla vzduchu a propojení kalů do kalojemu. 
Z našich dvou kruhových aktivačních nádrží se demontuje 
původní technologie a připravují se základy pro novou bu-
dovu a zastřešení. Současně se připravuje vystrojení těchto 
dvou nádrží a nová střešní krytina na domku strojovny 
a obsluhy.

Zkušební provoz rozšířené a modernizované ČOV na 
3500 EO plánujeme od ledna 2023. 

Jan Kostrhoun 
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Nebezpečné odpady nepatří do popelnice. K jejich odložení využijte mobilního sběru 
nebezpečných odpadů. 

 

Mobilní sběrna nebezpečných odpadů přijede dne 5.11.2022  

Bude zastavovat na těchto místech: 

            Borová Lhota – na návsi               od 8:00 do 8:30h 
          Pyšely – areál sběrného dvora     od 8:50 do 9:20h 
          Zaječice – na návsi                       od 9:35 do 10:05h  

V rámci mobilního sběru nebezpečných odpadů můžete odevzdat 
tyto druhy nebezpečných odpadů: 

• Znečištěné obaly od barev, ředidel, olejů, čisticích prostředků atd., 

• Sorbenty, hadry od oleje, olejové filtry atd., 

• Upotřebené oleje: motorové, převodové a hydraulické oleje, brzdové kapaliny, 

• Pesticidy, herbicidy: nespotřebované prostředky k hubení hmyzu a ochraně rostlin, 

• Spotřební chemikálie: nespotřebované kyseliny, louhy, fotochemikálie, čisticí prostředky apod. 

Následující použité výrobky můžete kromě mobilního sběru také 
v některých případech bezplatně odevzdat tam, kde jste je zakoupili: 

• Použitá elektrozařízení: ledničky, mrazničky, 
pračky, televize, rádia, počítače, mikrovlnky, 
videa apod.,                                 předat  

Hasičská zbrojnice – vždy první sobotu v 
měsíci 

• Baterie a monočlánky,- Hasičská zbrojnice 

• Akumulátory z osobních aut a motocyklů, 

Hasičská zbrojnice – první sobotu v měsíci 

• Zářivky a výbojky, - Hasičská zbrojnice  

• Léky – léky nevyužívané nebo s prošlou 
zárukou odevzdejte v lékárně. 

 

Kontaktní osoba – pan Zelený   tel : 739 317 461 

NEBEZPEČNÉ ODPADY Z DOMÁCNOSTÍ 
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Nové smlouvy a Obchodní podmínky pro připojení 
na vodovod a kanalizaci.

Město Pyšely je majitelem i provozovatelem vodovodní a ka-
nalizační sítě. Text Smlouvy o odběru vody a připojení na 
kanalizaci i Obchodních podmínek se během necelých 20 
let provozu několikrát změnil, aby nově uzavírané smlouvy 
odpovídaly požadavkům Zákona o vodovodu a kanalizacích 
a ostatním zákonům.

Znamená to, že je uzavřeno několik verzí smluv, někte-
ří jsou připojeni i bez smlouvy (odběr ale platí), někdy je 
smlouva uzavřena s nájemníkem, nikoliv s majitelem.

Dnes máme cca 1.200 odběratelů. Je zde určité % odběra-
telů, kteří jemně řečeno nespolupracují. Odmítají platit zálo-
hy, odmítají poskytnout odečet vodoměru, odmítají vpustit 
naše pracovníky na svůj pozemek, apod. Všechny tyto po-
vinnosti vyplývají ze Zákona o vodovodech a kanalizacích.

Zadali jsme právní analýzu našich smluv a obchodních 
podmínek. Z analýzy vyplynulo několik základních bodů: 
naše smlouvy je potřeba doplnit o některé body vyplývající 
z novely Zákona, jinak budou smlouvy od 1.1.2024 neplatné. 
Smlouva musí být vždy uzavřena s majitelem nemovitosti, 
není možné smlouvy uzavírat s nájemníky. Není možný 
odběr pitné vody a připojení na kanalizaci bez uzavřené 
smlouvy. Obchodní podmínky musí obsahovat konkrét-
ní povinnosti odběratele a také sankce za neplnění těchto 

povinností. Konečnou sankcí je pak ukončení smlouvy, 
odmontování vodoměru a zaslepení přípojky kanalizace. 
V podstatě jde o obdobnou situaci jako s odběrem elektřiny.

Z analýzy vyplývá, že řešením situace je uzavření nových 
smluv, tj. již uzavřené smlouvy nahradit novými. Během 
listopadu a prosince bychom smlouvy připravili a od ledna 
by byly k podpisu na úřadě. O konkrétních datech budeme 
včas informovat.

Výměnu smluv chceme využít pro další plánovanou akci, 
tj. výměnu vodoměrů za vodoměry dálkově odčitatelné. 
Ke smlouvám tedy doplníme fotografii zapojení vodoměru 
a umístění vodoměru. Pomůže nám to pro vyhodnocení, 
jaký typ dálkově odčitatelného vodoměru zvolit.

Věříme, že nám výměna smluv i následně výměna vodo-
měrů pomůže při lepší správě vodovodní a kanalizační sítě.

Plné znění nových smluv, obchodních podmínek i text 
právní analýzy najdete na webu města, případně k nahléd-
nutí v Infocentru nebo na úřadě. Pokud budete chtít něco 
vysvětlit, stavte se, pište, volejte.

Ing. Štěpánka Bednářová
starostka

Co to je „dálkově odečitatelný vodoměr“?

Dnes používáme mechanické vodoměry. Ty měří průtok 
vody a jejich odečet je možný jen fyzickou kontrolou. To 
s sebou přináší určité komplikace – přístupnost šachty, 
někdo tam musí dojít, odečet děláme jednou za rok, takže 
spotřeba je vidět až po roce. Pokud např. protéká WC nebo 
potrubí, je to překvapení, se kterým už se nedá nic dělat.

Dálkově odečitatelný vodoměr má v sobě zabudovaný 
vysílač, který spotřebu hlásí dle nastavení. Není tedy nutná 
fyzická přítomnost člověka přímo u vodoměru a data se dají 
sbírat průběžně nebo v kratších intervalech.

Jsou dva základní způsoby odečtu:
Vodoměr naměřená data automaticky posílá dle nasta-

veného intervalu, např. jednou denně. K využívání tohoto 
způsobu je potřeba mít vybudované základové stanice, které 
data přijímají a odesílají do serveru, pak software a také člo-
věka, který bude umět s daty pracovat. Výhodou je on-line 
sledování spotřeby. Lze pak zachytit nestandardní spotře-
bu – protékající WC, porucha na vedení, nadměrný odběr, 
apod.

„Pochůzkový“ vodoměr odesílá data do mobilního přijí-
mače (mobil s aplikací nebo notebook), se kterým v dohod-
nutých intervalech projde nebo projede pracovník v blíz-
kosti domu. Např. odečet 1x za tři měsíce. I v tomto případě 
máme lepší informaci o spotřebě a průběhu spotřeby a lepší 
možnost zachytit problém než u mechanických vodoměrů.

Rozhodnutí, kterou verzi dálkově odečitatelných vo-
doměrů zvolíme, pořízení takových vodoměrů a zejména 
fyzická výměna vodoměrů, jsou náročné akce. V této chvíli 
konzultujeme s různými dodavateli, s provozovateli sítě 
v jiných obcích a také hledáme dotační titul, který by nám 
mohl pomoci.

Zvažujeme také postupnou výměnu po lokalitách.
Pokud máte s těmito vodoměry zkušenosti odjinud, uví-

táme jakékoliv kontakty a zkušenosti.

Ing. Štěpánka Bednářová
starostka
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v Neděli
16.10.2022

od 14.00

Tradiční pouštění draků
na Loretě

Pouze za pěkného počasí-bez deště
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OSLAVTE VZNIK NAŠEHO STÁTU 
 

28. 10. 2022 ve 21 hodin 
rozezníme dva zvony na věži pyšelského kostela. 

Již dvacátým rokem se připojíme k akci 
ZVON MÍRU V ROVERETU 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

OSLAVTE S NÁMI TOTO VÝROČÍ. 
 

V 18 HOD. SE SEJDEME NA NÁMĚSTÍ S LAMPIONY. 
PRŮVOD VYJDE KE KAPLIČCE, ZADEM K LÍPĚ REPUBLIKY A ZPĚT 

KOLEM SV. VOJTĚCHA NA NÁMĚSTÍ K POMNÍKU. 
V HASIČSKÉ ZBROJNICI BUDE UKÁZKA INFORMAČNÍHO PANELU 

VÝJEZDOVÉ JEDNOTKY, NA ZAHRADĚ BUDE PŘIPRAVENO 
OBČERSTVENÍ A NĚCO NA ZAHŘÁTÍ. 

 

SDH Pyšely 
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Co si o školce myslí budoucí prvňáčci?
Co si o školce myslí budoucí prvňáčci? Na naše otázky od-
povídali, na konci školního roku 2021/2022 ,předškoláci 
z oranžové a zelené třídy MŠ Na Prádle,kteří odchází do 
1. třídy. Zeptali jsme se jich. Ptáme se každý rok a a každý 
rok nás překvapí, dojmou, rozesmějí a nebo donutí k zamyš-
lení. Zajímá nás , jak se ve školce cítí, zda sem chodí s rados-
tí, co je baví a zajímá a čemu by se naopak vyhnuli a co by-
chom my mohli případně změnit. Ověřujeme si, že přemýšlí 
a zformulují svoji myšlenku do srozumitelného sdělení a že 
ji umí vyjádřit. Je to jeden z našich cílů.

Jejich odpovědi jsou upřímné, jednoduché a pochopi-
telné. Nebojí se nám sdělit svůj názor, svoji radost nebo 
naopak obavu, nebojí se zhodnotit školku v dobrém i v tom 
horším. Kéž by jim to vydrželo i nadále a kéž by mohli svo-
bodně říkat co si myslí, co potřebují a co se jim líbí nebo 
nelíbí a kéž by jim ostatní naslouchali..

Názory některých dětí na otázky : „ Co se ti ve školce lí-
bilo? Co se ti nelíbilo , co by se dalo změnit? Co ses ve školce 
naučil “ si můžete přečíst níže:

• Honzík : Ve školce se mi líbila rozlučka s Miládkou, bub-
linková party, mně se líbili všechno. Nelíbí se mi, když 
křičíme v jídelně. Naučil jsem se být hodný na kamarády 
a na p.učitelky.

• Anička : Ve školce se mi líbilo jak byl sníh a čerti ve škol-
ce.

• Eliška 1 :Llíbil se mi karneval. Nelíbil se mi odpočinek, 
naučila jsem se nikomu neubližovat. Když jsme byli na 
pařízkách – viděli jsme koně a psy. Naučila jsem se kličku 
a točit obručí.

• Matěj : Naučil jsem se, že nemám kopat kamaráda. Líbi-
la se mi rozlučka – hrozně moc se mi líbilo, jak si hrajeme 
na zahradě. Vadilo mi, že nechodím po obědě

• Vilda : Rád jsem chodil do lesa. Vadí mi, když křičíme. 
Naučil jsem se vyrábět.

• Matěj : Líbilo se mi jak tady vaří.
• Eliška 2: Mně se ve školce líbí hračky. Nelíbí se mi , když 

se se mnou někdo hádá.

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Školní rok 1922/1923 na pětitřídní smíšené obecné škole v Pyšelích

V letošním školním roce 2022/2023 
jsme přešli na elektronickou žákov-
skou knížku i třídní knihu, kdyby to 
vyžadovaly okolnosti, umíme vyučovat 
online, poprvé v tomto školním roce 
se začíná vyučovat informatika již ve 
čtvrté třídě, technika kráčí mílovými 
kroky.

A jak to bylo ve školním roce 1922/ 
1923, tedy před sto lety v Pyšelích?

Sbor učitelský: V I. třídě vyučuje 
def. uč. II. tř. slečna Marie Jeřábková, 
ve II. třídě vyučuje def. řídící učitel 
Richard Doležal, ve III. třídě vyuču-
je def. učitel pan Václav Kárník, ve 
IV. a vyučuje def. učitel pan Karel Brů-

na, ve IV. b v zastoupení učitel pan Jan 
Bachna, v V. a vyučuje def. učitel pan 
František Drastil a v V. b vyučuje def. 
učitelka paní Antonie Dlabalová.

Náboženství katolickému vyučuje 
v I. třídě řídící učitel Richard Doležal, 
v ostatních třídách vyučuje p. Oldřich 
Koza, katolický farář vezdejší. Nábo-
ženství československému vyučuje 
p. Václav Zeman, katecheta z Benešo-
va. Ženským ručním pracím vyučuje 
def. industr. učitelka sl. Marie Dlabalo-
vá. Němčině vyučuje ve dvou odděle-
ních po 3 hodinách týdně řídící učitel 
Richard Doležal.

Místní školní rada byla táž jako 
v roce minulém: p. František Vondrá-
ček, předseda, p. Oldřich Koza, farář, 
p. Richard Doležal, řídící učitel, p. Ka-
rel Loula, školní dozorce, p. Stanislav 
Topinka, nadlesní, p. Václav Suchý, 
továrník ze Čtyrkol, p. Josef Hnátek, 
řezník, p. František Mikoláš, rolník 
z Pětihost, p. J. Kaňka, rolník z Křivé 
Vsi, p. J. Podroužek, rolník z Mokřan.

Na počátku školního roku 1922/23 
bylo školních dítek ve třídách 371, 174 
chlapců a 197 dívek.

ŠKOLA A ŠKOLKA
• Tomášek : Mně se líbí zahrada a obrázky, které dáváme 

na magnetickou tabuli. Vadí mi, když děti mluví nahlas, 
mám toho plnou hlavu a nemůžu se soustředit.

• Nikolka : Ráda jsem si hrála s panenkami. Naučila jsem 
se kroužit s obručí.

• Pepinka : Líbilo se mi divadlo a zamčení v bublině. Nau-
čila jsem se hezky malovat. Vůbec se mi nelíbilo, když na 
mě někdo házel písek.

• Maruška : Ráda jsem chodila na pařízky, kde jsme si 
hráli. Nelíbilo se mi spaní. Mohlo by se také změnit to, že 
by děti učily p.učitelky. Naučila jsem se hezky poděkovat.

• Milda : Naučil jsem se stavět pěkné stavby, malovat 
a kreslit. Vadí mi hukot, hluk a když někdo bouchá. Ve 
školce se mi líbilo všechno, jsem tu rád.

• Ella : Líbily se mi výlety. Naučila jsem se plavat v bazénu. 
Venku mi vadilo, když nám na paloučku děti kradly co 
jsme si našli.

• Krystian : nelíbilo se mi, když mi někdo boural stavby. 
Nejvíc se mi líbili myslivci.

• Majda : naučila jsem se dobře držet tužku. Jsem spokoje-
ná, chodím do školky ráda.

• Agátka : Nejvíc se mi líbila keramika a flétna, ale nevím 
proč..jinak jsem spokojená, protože jsem se také naučila 
vyrábět lodičku z papíru.

• Julinka : naučila jsem se tancovat na miminka. Nelíbí se 
mi, když kluci pouští z věže zvířátka. Bublinková zábava 
– ta se mi líbila nejvíc.

• Amálka : bylo to tu u vás ve školce nejlepší. Naučila jsem 
se vázat kličku. Z křiku mě bolí hlava – to mi vadí.

• Markétka : Ve školce se mi líbilo všechno. Naučila jsem se 
vázat kličku. Hodně mě bavilo, jak jsem vyráběli lodičky.

A jaké jsou vaše vzpomínky na školku?

I.K.
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ŠKOLA A ŠKOLKA
Počet dítek na konci školního roku 

byl 370 dítek, 170 chlapců a 200 dívek.
Polévky v tomto školním roce roz-

dávány nebyly. Místo obuví poděleno 
bylo v tomto školním roce zase 40 
dítek po jednom páru punčoch od 
majitele zdejšího velkostatku. Němec-
kému jazyku učilo se 37 chlapců a 36 
dívek.

Obvodní lékař zdejší MUDr. Winš 
přeočkoval dítky z I .tř. a V.a a V.b 
třídy.

V tomto školním roce dle usnese-
ní sboru učitelského pořádána byla 
školní zábava v hostinci na Radnici 
ve prospěch žákovské knihovny. Při 
této bylo vybráno celkem čistého 961, 
40 Kč, za kteroužto částku zakoupila 
správa školy nové knihy do knihovny 
žákovské.

Školní rok 1922/1923 zakončen byl 
dne 28. června 1923 rozdáním školních 
zpráv a napomenutím, jak se o nastáva-
jících prázdninách chovati mají.

Při ukončení školního roku 
v 19. století se vyhlašovali vzorní žáci, 
jejich jména byla čtena před všemi 
žáky, např. ve školním roce 1862/1863, 

tedy před 160 lety, zasloužili se pil-
ností a dobrým chováním následující 
žáci: Vávra Antonín z Pyšel, Podhola 
Čeněk z Pyšel, Šikl Jan z Pyšel, Zoula 
Rudolf z Pyšel, Pilát František z Pyšel, 
Růžičková Johanna z Pyšel, Petrý-

desová Anna z Pyšel, Breburdová 
Anna z Nové vsi, Breburdová Barbora 
z Nové vsy (sic).

Našli jste svého vzorného předka?

Sestavila Ilona Vaculíková
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Školní rok odstartoval první zvonek

Září. Měsíc, kdy se bojíme opustit slunečné dny, měsíc, ve 
kterém končí odpočinek a letní výlety, koupání v průzračné 
vodě a bezstarostný život dětí i nás pedagogů a zaměstnan-
ců školy.

Prvního září jsme po dlouhém přípravném týdnu, kdy 
všichni zaměstnanci školy pracovali tak, abychom měli na 
nový školní rok vše přichystané, odstartovali prvním zvo-
něním.

Patronaci nad prvňáčky přebrali, jako již tradičně, žáci 
deváté třídy. Obě třídy pak osobně navštívila paní starostka, 
Ing. Štěpánka Bednářová, a vedení školy, Mgr. Milena Práš-
ková a Mgr. Martina Linhartová. Přivítání bylo milé, plné 
očekávání, ale slzičky vidět nebylo.

Bylo to krásné setkání, protože s mnohými dětmi se už 
známe z minulého školního roku, kdy jsme ve spolupráci 
s MŠ připravili ve 2. pololetí právě pro naše předškoláky 
program My se školy nebojíme.

Ohlasy rodičů, pedagogů i dětí byly velmi kladné, proto 
v tomto projektu budeme pokračovat i v letošním školním 
roce.

Čeká nás spoustu společné práce nejen ve školních lavi-
cích, ale vzdělávání bude probíhat i formou projektových 
dnů, exkurzí, výletů. Do Plánu školy jsou zařazené i další 
akce, jako například lyžařský kurz pro 7. ročník, jazykový 
zájezd do Anglie pro žáky 2.stupně, školu v přírodě si užijí 

čtvrťáci, počítáme i s ozdravným pobytem žáků u moře, 
Sportovním dnem, Dnem dětí a dalšími akcemi.

Při škole budou probíhat i kroužky, které se rozjedou 
v měsíci říjnu. Veškeré informace najdete v průběhu měsíce 
září na aktualizovaných webových stránkách školy.

Věřím, že nás nezaskočí žádná pandemie a budeme se tu-
díž setkávat celý školní rok, a to nejen s dětmi, ale i s vámi, 
rodiči. Kontakt se školou a každodenní přehled o výsledcích 
vzdělávání budete moci sledovat prostřednictvím elektro-
nické žákovské knížky. Elektronicky jsou vedené i třídní 
knihy, tudíž i docházka vašich dětí a omluvenky jejich ab-
sence.

V září se budou konat volby do nového výboru KRPŠ, 
který je nedílnou součástí školy a zároveň i jejím pomoc-
níkem. V listopadu nás čekají ještě jedny volby do Školské 
rady. Stávající Školská rada poctivě odpracovala své tříleté 
období. Budeme se tedy těšit na další spolupráci se zástupci 
zřizovatele, pedagogů i rodičů.

Školní rok se rozjíždí na plné obrátky a já vám všem – dě-
tem, rodičům, pedagogickým pracovníkům, asistentům, vy-
chovatelkám, kuchařkám i správním zaměstnancům – přeji 
úspěšný a poklidný školní rok, spoustu zdraví, trpělivosti, 
pochopení, slušnosti i pokory, štěstí a radost z úspěchů 
svých dětí.

 Mgr. Milena Prášková 

Active English week

Ve školním roce 2021/2022 v měsíci červnu pro-
bíhal na naší škole Active English week. Celkem 
60 žáků z 1.stupně se přihlásilo na týden plný ang-
ličtiny. Dali jsme přednost žákům 1. stupně, neboť 
na 2. stupni žáci mají možnost kontaktu s rodilým 
mluvčím v rámci výuky každý týden.

Přijeli tři rodilí mluvčí z Velké Británie (Samu-
el, Robert, David), kteří se střídali po časových 
úsecích v každé skupině. Jejich hodiny byly plné 
her, anglických aktivit, slovní zásoby, gramatiky 
a kvízů.

Žáci byli velmi nadšeni a na konci týdne obdrže-
li certifikát absolvování tohoto aktivního týdne.

Tato spolupráce probíhá na naší školy již téměř 10 let 
a vždy s velkým ohlasem. Žáci si tento týden užili a byli plni 
nových poznatků z anglického jazyka.

Příští rok se opět budeme těšit na hravou výuku anglické-
ho jazyka s rodilými mluvčími.

Mgr. Jana Křížová
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ZŠ Pyšely žije sportem v rámci Evropského týdne sportu

Tak nejprve, co je to vlastně Evrop-
ský týden sportu…? Evropský týden 
sportu je iniciativou Evropské komise 
na podporu sportu a pohybové akti-
vity v celé Evropě. V září roku 2022 
proběhl již 8. ročník této akce, jejímž 
smyslem je rozhýbat pokud možno 
každého, kdo o sport alespoň trošku 
stojí a zajímá se o něj. A naše škola, ZŠ 
Pyšely, ráda žije sportem, proto jsme 
v pátek 30. 9. uspořádali pro všechny 
žáky mimořádný sportovní den na fot-
balovém hřišti SK Pyšely. Možná to zní 
trošku jako klišé, ale nešlo o to vyhrát, 
ale zúčastnit se. Jednotlivé disciplíny 
byly sportovního charakteru, jen byly 
trošku jiné, než by se asi očekávalo. 
Mimochodem i takovéto disciplíny 
Evropská komise na podporu sportu 
schvaluje. Důležité je, hýbat se. Jistě 
si vzpomínáte, že v loňském školním 
roce proběhl Den dětí, který byl také 
sportovního charakteru. Proto jsme 
pro tuto akci zvolili naprosto jiné, přes-
to sportovní soutěže. Skákalo se v pyt-
lích, děti se v rámci dvou tříd utkaly 
v přetahování lanem, zábavný byl také 
slalom s přepravkami, které není jen 

tak lehké dostat z místa na místo, aniž 
by nepopadaly, následoval běh s frisbee 
na hlavě, chůze naslepo podél klikaté-
ho lana, slalom ve dvojicích s míčem 
mezi dětskými hlavičkami. Zvláště zde 
bylo zajímavé sledovat, jaké finty žáci 
vymýšleli, aby dosáhli cíle. Součástí 
sportovního dne byla i tak trošku re-
tro hra „skákání gumy“, či původně 
ryze francouzská společenská hra pe-
tanque. Konec konců, byl to Evropský 
den sportu. Samozřejmě nechyběly 
ani ryze vědomostní hry. Přiřazování 
sportovců k jejich disciplínám, kolik 
kilometrů v hodině dosáhnou při 
své největší aktivitě zvířata, nebo vše 
o olympijských kruzích a jejich náleži-
tostech. Například správné přiřazení 
světadílů do správné barvy kruhu. 
Ano, zde jsme zabrouzdali i mimo Ev-
ropu. Byl to krásný sportovní den, kte-
rý spojoval všechny děti a vlastně i nás 
učitele ze všech tříd. A naši prvňáčci? 
Z dobrých zdrojů vím, že byli v němém 
úžasu, kolik to prý dětí na naší škole 
je… Tááák moc.

Bc. Kristina Valterová

Prevence rizikového chování

Závislostní chování, to nám hrůzu 
nahání.
Cukr, káva, limonáda, čaj, rum …
bum (dříve dětská hra),
Nyní závislostem neholduj!
Jídlo s láskou přijímáme, poruchám 
potravy se vyhýbáme.
Za školu není dobré jíti,
školní řád se porušovat nemá!
Vždyť chceš přece chytrým býti,
učivo se časem vstřebá.
V dopravě se vyznáme,
bezpečně se chováme.
Řídíme se pravidly,
máme respekt před všemi vozidly.
Co ti mohu nabídnouti,
když ve třídě se vztahy hroutí?
Je to prosté:
„Každé ráno, každý den,
zkrášli svou tvář úsměvem.
Tvé srdečné chování,
tělu i duchu zdraví uchrání.“

Mgr. Jitka Bartošová
ŠMP
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Začátek školního roku ve ŠD

Letošní školní rok 2022/2023 jsme ve školní družině zahájili 
opět v pěti odděleních, ve kterých jsou žáci 1. až 5. tříd.
A jaká je změna? Na konci roku nás opustila Dája, která se 
vrátila do rodného města a místo ní nastoupila nová vy-
chovatelka Kristýnka. Přejeme jí, aby se jí u nás líbilo a její 
oddělení bylo plné smíchu a pohody.

A z čeho opravdu máme radost? Moc bychom chtěli po-
děkovat městu Pyšely a SDH Pyšely, kteří nám umožnili 
užívání části „hasičské“ zahrady. Děti si tak mohou hrát 
na bezpečném místě. Přeci jen je nás v družině hodně a na 
školní hřiště se všichni nevejdeme. Je to pro nás další mož-
nost k pobytu na čerstvém vzduchu.

V tuto chvíli je konec září a první školní měsíc nového 
školního roku máme úspěšně za sebou. Jak už to tak bývá, 
byl to měsíc hlavně v duchu seznamování, vyprávění a hra-
ní. Přivítali jsme se s dětmi, které už naší školní družinu 
důvěrně znají a do našich řad uvítali prvňáčky. Pro ně je 
nástup do školy začátkem něčeho nového a neznámého, 
a tak jsme se je snažili prostřednictvím hravých úkolů 
a společenských her zapojit a seznámit s prostředím školy, 
novými spolužáky a organizací družiny. To se nám podaři-

lo. Prvňáčci od nás dostávají jedničku s hvězdičkou, udělali 
za ten měsíc opravdu velký pokrok, takže máme radost.
Školní rok se tedy rozběhl vesele a my se už těšíme, co při-
nesou měsíce příští.

Vaše vychovatelky

První školní den

Ve čtvrtek 1. září 2022 vstoupilo 38 
dětí z Pyšel a okolí do nové životní 
etapy a nastoupilo do první třídy naší 
základní školy. Třídní učitelky, Mgr. 
Jitka Bartošová a Michaela Škorpová, 
dětem již v přípravném týdnu vyzdo-
bily třídy tak, aby se jim ve škole co 
možná nejvíce líbilo.

I přes velké nadšení dětí, byla první 
den cítit také nervozita. Ta naštěstí 
rychle pominula. V osm hodin pro-
běhlo přivítání prvňáčků na hřišti ško-
ly, kde nové žáky kromě třídních uči-
telek vítali i žáci deváté třídy, kteří je 
doprovodili až do tříd. Tam již na děti 
čekaly krásné učebnice a výtvarné po-
můcky, které darovala škola. Jako pa-
mátku na tento slavný den si děti od-
nesly také pamětní listy, které osobně 
předala paní ředitelka společně s paní 
starostkou. Obě dětem popřály mnoho 
školních i osobních úspěchů a rodičům 

notnou dávku trpělivosti. V současné 
době již děti pilně pracují, začínají 
s psaním, čtením a počítáním. Nezbý-
vá tedy, než ještě jednou všem žákům 

popřát úspěšný školní rok 2022/2023 
a na vysvědčení samé jedničky.

Michaela Škorpová
třídní učitelka 1. A
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA
BLAHOPŘEJEME JUBILANTŮM NAŠEHO MĚSTA

paní Eva Papírníková

pan Josef Svatoš

paní Alena Sládková

paní Anna Šebková

pan Jaroslav Bárta

paní Eva Vraná

pan Petr Pilát

pan Miroslav Bílek

pan Luděk Pangrác

Připojujeme se k jistě dlouhé řadě gratulantů s přáním pevného zdraví, hodně štěstí,
pohody a spokojenosti do dalších let života.

VÍTÁME NOVÉ OBČÁNKY NAŠEHO MĚSTA
Maya Bodnarchuk

Jakub Jiřík
František Dohnal

Mia Pilcová
Jáchym Dub

Rozálie Kudlíková
Julie Spurná

František Zaoral

MYSLIVECKÝ SPOLEK PYŠELY

Termíny honů 2022 
8.00–16.00

ŘÍJEN

29. 10.

LISTOPAD

5. 11.
19. 11.

PROSINEC

3. 12.
17. 12.
31. 12.

Dbejte zvýšené opatrnosti, 
nenechte volně pobíhat své 

psy v době honů.
Děkujeme za spolupráci.

Gratulujeme k této krásné události, přejeme hodně štěstí, lásky a pohody.

 INZERCE

 

Firma GATO s r.o. 
Vidovice – Kunice 

 
Hledá pracovníka na pozici 
vrátný – správce objektu 

 
směny celkem 14 dnů z měsíce, střídavě, vč. 

dvou víkendů 
 

Vhodné pro aktivního důchodce  
 

Zájemci se mohou hlásit   
na tel. č. 777038000 

e-mail: gato@gato.cz 
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Zážitkový výlet
Ve středu 14. září jsme se zúčastnili 
hezkého autobusového zájezdu do Již-
ních Čech, který pořádal Klub seniorů 
v Pyšelích. Deštivé počasí změnilo 
částečně plán a na poutnické místo na 
vrchu Křemešník jsme nejeli a zasta-
vili se v Humpolci, starobylém městě 
Vysočiny. Je zde mnoho zajímavých 
míst od muzeí, kostelů přes pivovar 
Bernard. Vše jsme pro nepřízeň počasí 
nemohli shlédnout, tak jsme si v In-

focentru alespoň vyzvedli prospekty. 
V parku zde mají vtipnou pamětní 
desku ,,HLINÍKOVI“ co se odstěhoval 
do Humpolce.Ovšem to krásné a pou-
tavé nás čekalo v národní kulturní pa-
mátce v klášteře Želiv. V komentované 
prohlídce nám průvodkyně poutavě 
vyprávěla o vzdálené historii, ale i to 
co zde bylo před mnoha lety. V rámci 
prohlídky jsme nahlédli do prostorů 
malovaného refektáře, kapitulní síně, 
sakristie či kostela, který přestavěl vý-
znamný český architekt a stavitel Jan 
Blažej Santini-Aichel. Silný zážitek byl 
také při prohlídce místností, kde se 
v letech 1952-1992 nacházela psychia-
trická a protialkoholní léčebna.

Odpoledne po dobrém obědě jsme 
v Pelhřimově navštívili Muzeum rekor-
dů a kuriozit v jediné instituci svého dru-
hu ve střední Evropě. V pobočce muzea 
v expozici ,,Domě dobrých dnů“, které 
je světovým unikátem jsme v komento-
vané prohlídce viděli co vše ,,zlaté české 
ručičky“ dovedou, jak ze dřeva, zápalek 
nebo zápalkových hlaviček. Také nás 
překvapila ze dřeva JAWA 250 pojízdná, 
ale nefunkční. A což teprve velký obraz 
Mony Lisy zhotovený z obarvených rý-
žových zrnek.V Pelhřimově jsou i další 
význačná muzea a ta která viděla naše 
skupina stála určitě za sice deštivý, ale 
hezký výlet a v pozdním odpoledni ná-
vrat do Pyšel.

Za účastníky zájezdu 
Bohumila Nádvorníková

 INZERCE

227 023 023uvtnet.cz

INTERNETOVÉ PŘIPOJENÍ
v Pyšelích a okolí

Cena od 350 Kč měsíčně

Instalace do 48 hodin

Při objednání do 31. 5. 2022 
2 měsíce služeb ZDARMA
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PYŠELY
Zahradní slavnost Domova pro seniory Pyšely
V sobotu 18. června 2022 se v prostorách zámec-
kého parku Domova pro seniory Pyšely konala 
zahradní slavnost. Myšlenkou pořádání této akce 
bylo otevřít domov veřejnosti a tím nejen smazat 
případné stigma sociálního zařízení, ale i pro-
pojit obyvatele domova s komunitou obyvatel 
města. 

Pro návštěvníky byly připraveny stánky s prode-
jem občerstvení, keramiky, moravských vín a stá-
nek udržitelnosti. Pro děti byl připraven program 
s malováním na obličej, tvorba kamínků a ukázky 
své práce si pro ně připravili také pyšelští hasiči.
Zahradní slavnost uvedla ředitelka domova Mgr. 
Bc. Ilona Veselá a starostka města Pyšely Ing. Ště-
pánka Bednářová. Mezi hosty jsme s radostí přiví-
tali i místostarostku Ing. Danu Drábovou. 

Celým dnem provázel hlasatel a moderátor 
Alexandr Hemala a vystoupily zde hudební kapely 
Žízniví Dubáci, Pyšelští Buráci a SUPer, které svý-
mi písničkami rozezpívaly přítomné. Odpoledne proběhla také 
ukázka výcviku policejního psa a představili se psi s canisterape-
utickým výcvikem.

Zájemci z řad návštěvníků se mohli také účastnit prohlídky 
prostor zámku s výkladem anebo si prohlédnout výstavu historic-

kých fotografií, které zachycují život na zámku po otevření domo-
va pro seniory v 50. letech 20. století.

Děkujeme všem, kteří přišli, a věříme, že se zahradní slavnost 
stane tradicí, na které se budeme setkávat každý rok.

DS Pyšely

Nejdelší motocykly 
světa navštívily Pyšely
Čechie-Böhmerland, nejdelší motocykly světa, zavíta-
ly do Pyšel.  V sobotu 1. 10. se na náměstí u pomníku 
seřadily motocykloví a automobiloví veteráni. Sluníč-
ko svítilo a první zvědaví nadšenci se přišli podívat na 
tu parádu. Během čekání na hlavní hvězdy dne hrála 
stylová hudba. Čechie dorazily kolem poledne – sjelo 

se celkem pět krasavců, což už je velká vzácnost, a návštěvníci si 
je mohli do detailu prohlédnout.

Všechny krátkým slovem přivítal Jirka Šalda spolu s Jendou 
Benešem, kteří toto setkání spolu s dalšími nadšenci zorganizo-
vali. Kolem 14. hodiny za velkého potlesku řidiči nastartovali své 
velké stroje a spanilou jízdou pokračovali dál ku Praze.

Veteráni se rozjeli do svých garáží, aby se zase někdy mohly 
předvést třeba opět na náměstí v Pyšelích.
Děkujeme a na viděnou příště.

Kulturní informační centrum Pyšely
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w e b :  w ww.o k s f o rd.cz
fb :  @H os po daO k sf o rd

R O Z V A Ř Í M E

Novinky sledujte

na našem webu

a sociálních sítích

OKSFORD

OD PROSINCE!

adresa: Zaječice 70
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ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE
Zaječický bůr míří k bůru!

Termín jubilejního 5. ročníku tradič-
ního nejlepšího přespoláku je 6. května 
2023. A protože ho víte s dostatečným 
předstihem, omluvy se nepřijímají 
a my se na vás těšíme v Zaječicích na 
startu. A proč víme, že si přijdete zabě-
hat, a dokonce rádi?
• Protože ZB je značka parádního 

běhu pro děti i dospělé.
• Protože ZB je závod s rodinnou 

atmosférou.

• Protože ZB je součástí seriálu 
závodu O pohár Ladova kraje – re-
spektive závod na 5555 metrů.

• Protože ZB má věcné ceny pro 
první 3 ve všech kategoriích.

• Protože ZB má prize money pro 
traťové rekordy na 10 555 metrů.

• Protože ZB umí objednat počasí 
a dobrou náladu.

• Protože ZB je prostě Zaječický bůr!

Nemůžete se dočkat? Projděte se 
s námi a zaječickými lyžaři po Ladově 
kraji při Zaječické dvacce- rodinném 
pochodu, který startuje 5. listopadu 
v 10 hodin od Oksfordu. Podrobnosti 
najdete na webu www.zajecickybur.cz.

Za organizátory ZB David a Pavel, 
Zaječice

Skvěle značené tratě i neopakovatelná atmosféra. Přesně takový byl Zaječický bůr v roce 2022 
a ještě lepší bude i v roce 2023. Foto: ZB/Martin Pinkas, ZB/Adéla Němcová

A nejen bůrem živy jsou Zaječice!

5. listopadu od 10 hodin: 
ZAJEČICKÁ DVACKA – pohodo-
vý rodinný pochod krajem Josefa 
Lady (sraz u Oksfordu v Zaječicích)

5. listopadu od 20 hodin: 
Zábava s kapelou BIG ROCK 
v Oksfordu v Zaječicích

16. listopadu od 16:30 hodin: 
LAMPIONOVÝ PRŮVOD se šif-
rovačkou, poté tradiční svíčková 
(sraz u Oksfordu v Zaječicích)

16. prosince od 20 hodin: 
ZÁVIŠ – koncert „knížete porno-
folku“ v Oksfordu v Zaječicích

http://www.zajecickybur.cz
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ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE
Zprávy ze Sokola Zaječice

Prázdniny jsou za námi, spousta akcí 
před námi, co se nám za uplynulý 
čtvrtrok povedlo? Tak třeba dokončit 
automatické dopouštění nádrže na 
zavlažování z vrtu. Uklidit unimobuň-
ku a dokončit k ní nájezd. Získat dotaci 
od Pyšel na opravu fasády a střechy, 
rekonstrukci šatny rozhodčích, osvět-
lení a provoz, za niž velmi děkujeme. 
A protože nejvíc se toho událo ve spor-
tu, dáváme slovo jednotlivým oddílům 
spolku:

Fotbal muži: Je tomu už více než 
15 let, co jsem vyběhl v Zaječicích 
k prvnímu zápasu. Za tu dobu jsem 
zažil dvouciferné výhry, dvouciferné 
prohry (těch bylo více), postup, se-
stup, fackovanou i kamarády v dresu 
soupeře. S čím jsem ale v Zaječicích 
nepočítal, že po postupu do vyšší 
soutěže budeme záhy kandidáty na 
další postup. Zatímco v minulé se-
zoně nás všichni brali za nováčka, 
v letošním roce k nám již přistupují 
jako k silnému soupeři. A nám se to 
zatím daří naplňovat. Z prvních šesti 
zápasů jsme nezvládli bodovat pouze 
s Úročnicí, kdy si náš profesorský 
přístup nezasloužil ani bod. Zbylé 
zápasy pak byly vždy za tři body 

a aktuálně (po 2. říjnu) nás naše vý-
kony drží na první příčce. O to větší 
náboj bude mít městské derby v ne-
děli 23. října, kdy přivítáme pyšelský 
celek na domácím hřišti. Doufejme, 
že se tak zároveň utkají i první dva 
týmy tabulky, jak je tomu nyní. Jo 
a v Poháru OFS jsme po rozdrcení 
béčka Nespek 5:0 postoupili do dal-
šího kola! 

Lukáš Sadecký, Kovářovice

Fotbal dívky: Od září začaly za-
ječické dívky pod hlavičkou Vlašimi 
hrát druhou českou ligu dorostenek, 
kde si zvykají na celé hřiště. A zatím 
podávají velmi slušné výkony. Ač jsme 
v to nedoufali, na hřišti v Zaječicích 
se nám podařilo odehrát dva ligové 
zápasy: k jednomu přijely soupeřky 
z Liberce a k druhému z Mělníku. 
Veškeré následující domácí zápasy 
odehrají dorostenky v Olbramovicích. 
První bod se dívkám podařilo získat 
po remíze s Bohemians Praha. Další 
pozitivní zpráva je, že v Zaječicích 
vzniká další čistě dívčí tým, který bude 
od následujícího ročníku hrát soutěž 
mladší přípravky. Do tohoto oddílu 
stále nabíráme dívky ve věku 5 až 8 let. 
V případě zájmu nás kontaktujte na tel. 
603 277 220. 

Honza Kapinos, Zaječice

A další sezona začala. Hned v prvním zápase III. třídy skupiny A zaječičtí chlapi rozstříleli Václa-
vice 10:4. 

2. liga nám sluší! Dorostenky Zaječic nastupují v barvách Vlašimi ve 2. lize dorostu Čechy. Držíme 
našim „oranžádám“ pěsti, ať se sezona vydaří.
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Florbal: Florbalový kroužek v Py-
šelské tělocvičně pokračuje i v letošní 
sezónně 2022/2023 a také letos ho 
povedou zkušení trenéři z benešov-
ského florbalového oddílu. Děti se 
na kroužku velmi baví, a především 
u těch nejmenších je vidět, jak zlep-
šují své dovednosti ve hře. Počítáme, 
že i letos se budeme účastnit florba-
lových turnajů základních škol a dal-
ších aktivit. Sezóna začala v pyšelské 
Sokolovně v úterý 4. října, i nadále 

můžete své děti přihlásit e-mailem 
na florbal@sokolzajecice.cz. 

Martin Láska, Zaječice

Běh na lyžích:  Sníh za dveřmi, 
příprava na sezonu v plném prou-
du… Je to tak, přes léto jsme neza-
háleli a trénovali, hlavně běhali, jak 
jinak. Někteří se připravují indivi-
duálně nebo spíš než kvůli výkonům 
běhají pro radost, jiní více či méně 

pravidelně vyrážejí k tréninkům 
společným. „A tým“, respektive „ti 
magoři, co se honí za výsledky“, 
prověřili aktuální formu mimo jiné 
při letní Jizerské 50 v Bedřichově 
a zkontrolovali připravenost tratí 
na zimní vrchol sezony. Výsledek? 
V soutěži o Krále a Královnu Jizerek 
(součet výsledků ze zimní a letní 
J50) si v roce 2022 Martina doběhla 
pro 5. a Vláďa pro 6. místo! Jak se 
blíží zima, tak začínáme jezdit i na 
kolečkových lyžích (kdo má) a taky 
taháme gumy nebo větráky (posi-
lovací cviky na soupaž, které jsme 
odkoukali od Standy Řezáče). Zpráva 
čtvrtletí je ovšem ze zcela jiného 
materiálu: konečně máme od Ate-
xu hotové funkční vesty v barvách 
Sokola Zaječice, takže odteď už si 
nás ve stopě nikdo nesplete a každý 
bude vědět, zač jsou toho Zajíci a Za-
ječice… A jelikož se nám podařilo 
sehnat i dva sponzory (děkujeme 
firmám East Flow a Elmoz), kteří 
nás v našich aktivitách podporují, 
a na vestách je proto i jejich logo, tak 
Jarda Vejmelka prohlásil, ze teď jsme 
skoro jako nějaký profíci… No skoro 
– profíci už totiž jsme a nikdo nám 
to nevezme. Všiml si nás totiž i Svaz 
lyžařů ČR (SLČR) a zaregistroval náš 
tým mezi opravdové lyžařské oddíly 
první kategorie! Od této chvíle se 
tedy můžeme oficiálně zapojit i do 
aktivit pořádaných svazem, jako se 
například nominovat na mistrovství 
republiky, nebo dokonce na olympiá-
du. Z dalších aktivit připravujeme se 
Zaječickým bůrem pochod Ladovým 
krajem (Zaječická dvacka), a než na-
padne sníh, také tradiční společné 
mazání nejen běžek v Oksfordu. Jo 
a taky se už moc těšíme na zimu. 

Vláďa Douda, Kovářovice

Informace o dění v Sokolu Zaječice 
naleznete na www.sokolzajecice.cz 
nebo na Facebooku (@sokolzajecice).

Konečně profi. Díky sponzorům si mohli členové oddílu SKI objednat parádní funkční vesty – teď je 
to teprve ta správná repre.

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE
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Ze života školy Komunitní 
školy Zaya/Zajíček

Ke konci školního roku 2021/2022 Oliver Včelák a Peter 
Szabo, v té době žáci 6. třídy, s ředitelkou Mirkou Duráko-
vou odjeli na výlet do Brna, kde převzali o společnosti Air-
Bank dar, který kluci sami zinscenovali.

Myslíme si, že tento příběh by mohl ukázat, že i mladí 
lidé dokážou s naší pomocí neuvěřitelné věci.

Olivera jsem na začátku letošního roku vyzpovídala 
a myslím si, že čtení stojí rozhodněza to.

Ahoj Olivere, na konci školního roku jste s ředitelkou 
Mirkou Durákovou a Tvým spolužákem Peterem vyrazili 
za dobrodružstvím do Brna. Můžeš nám vaši cestu blíže 
popsat, co jste tam dělali a proč jste tam vůbec jeli?

Oslovil jsem během roku pár firem ohledně pomoci/daro-
vání starších počítačů a jedna se společnost nám opravdu 
pomohla! To zní až neuvěřitelně!

Jak Tě to vůbec napadlo a kde se vzal impuls, abys začal 
oslovovat firmy ohledně možné pomoci?

První nápad zkusit oslovit firmy o darování vysloužilých 
notebooků přišla asi v polovině října 2021. Původně jsem 
myšlenku jen tak mimochodem prohodil na chodbě o škol-
ní přestávce v naší škole. Žádná odezva na to moc nebyla, 
sice mi to připadalo jako dobré řešení, protože jsme zrovna 
IT ve škole řešili. Když se naše IT vybavení podařilo trochu 
probudit k životu, tak nám naše nejstarší počítače začaly 
dělat problémy. Tyto problémy se začaly vyskytovat asi na 
začátku října 2021, později, tedy asi ve druhé polovině mě-
síce, padla tato myšlenka. Pak tento nápad asi 1 – 2 týdny 
ležel zahozený v šuplíku, který se jmenuje “VĚCI, KTERÉ 
MUSÍM UDĚLAT“, nebo “VĚCI, KTERÉ JSOU MOŽNÁ 
SUPER, ALE NEMÁM MOC ČAS SE JIM VĚNOVAT“.
Po dlouhé pauze a vymýšlení, jak to celé udělat, do jakých 
firem napsat atd., jsem 9. ledna 2022 v 19h odeslal e-mail 
s tímto zněním a s prosbou o pomoc s vybavením školní 
učebny:
Dobrý den,
jmenuji se Oliver Včelák je mi 12 let a chodím do komunitní 
školy RC Zajíček v Zaječicích u Pyšel. Zajímám se o počítače 
a IT. V naší škole máme již staré vysloužilé PC sestavy, které 
jsme dostali darem. Věci, které na nich potřebujeme provádět 
nám již nestíhají. Chtěl bych vás tedy požádat, nemáte-li 
nějaké vysloužilé kancelářské notebooky, které by mohly dále 
sloužit u nás ve škole.
Velice děkuji za vaší odpověď, ať bude jakákoliv.
S pozdravem Oliver Včelák

E-mail byl odeslán do těchto 5. firem: Oracle, Avast, Kasper-
sky, Eset a BitDefender.

Hned další den, 10. ledna 2022, jsem odeslal stejný e-mail 
do dalších velkých společností, zaměřil jsem se spíše na 
banky. Bylo to 6 různých firem: Komerční Banka, Raiffeisen 
Bank, Fio Bank, Airbank, Sberbank a Equabank.Jako první 
se mi v rekordním čase ozvala společnost BitDefender, která 
poskytuje antivirovou ochranu s tím, že nám Hardware 
(notebooky) nemůže poskytnout, ale v případě zájmu nám 
může poskytnout antivirový program BitDefender Total 
Security pro 10 počítačů na 1 rok zdarma. Ještě tentýž den 
se ozvala Komerční banka s poděkováním za zájem o vy-
řazenou techniku a tím, že zprávu předají kompetentním 
pracovníkům k dořešení. V případě, že by zde možnost 
daru byla možná, ozvali by se zpět. Nakonec se ale neozvali. 
Nevím, jestli to bylo tím, že se na to zapomnělo a nebo note-
booky opravdu neměli. Další den 11. ledna se nám ozvala 

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE
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SberBank, že pokud bychom chtěli využít sponzorský dar, 
tak máme využít Nadační fond Sberbank CZ. Vlastně už 
si ani nepamatuji, proč jsme se tím nezabývali, ale nějak to 
celé nedopadlo a než se to stihlo vůbec řešit nebo se k tomu 
vrátit, tak SberBank na následky inflace zkrachovala. Dal-
ší den 12. ledna 2022 mi přišel osudový mail. Obrátila se 
na mě Airbank s tím, že nemají k dispozici notebooky, ale 
nějaké stolní počítače. Po rychlé konzultaci s IT vedením 
školy bylo rozhodnuto. 18. ledna 2022 mi přišla podrobnější 
zpráva co se týče darování počítačů. Poslali přesnou spe-
cifikaci a typy počítačů a info, že k daným počítačům bo-
hužel nemůžou poskytnout další vybavení (monitor, myši, 
klávesnice), to ale ničemu nevadilo, protože toto vybavení 

máme. Ještě než jsem se šel poradit s vedením IT, tak už mi 
bylo jasné, že o nabídku budeme mít stále zájem. Vypiso-
vat všechny podrobnosti by asi bylo zbytečné. Zaslal jsem 
všechny podklady do Airbank. Pod dlouhém jednání a pa-
pírování včetně podepsání darovací smlouvy jsme pro pc 
jeli s naší ředitelkou Mirkou do Brna, kde proběhlo předání. 
Celá akce byla skvělá a hodně jsme se naučili.

Olivere, moc děkujeme za rozhovor. Je skvělé, že se ne-
bojíte vzít věci do svých rukou. Přejeme hodně štěstí při 
dalších vašich záměrech!

 Rozhovor vedla Zuzana Vlčková

BOROVÁ LHOTA
Traktoriáda v Borové 
Lhotě

V sobotu 30. července se v Borové 
Lhotě konal již třetí ročník tradiční 
„Přehlídky traktorů a drobné země-
dělské techniky“. Akci pod záštitou 
Traktor klubu Borová Lhota uspořá-
dal Marek Platil společně s Milanem 
Marešem. Ačkoli to celé dopoledne 
nevypadalo a pořadatelé propadali 
lehkému zoufalství při stavění stanů, 
kolem oběda se počasí smilovalo a liják 
vystřídalo příjemných 20 stupňů Celsia 
s mírnou oblačností.

Louka Horačka U Flekaté kozy 
poskytla zázemí 24 strojům, jejich ma-
jitelům a návštěvníkům s hojným po-
dílem dětí. Každý z účastníků obdržel 
drobnou pozornost a ani děti neunikly 
sladké odměně. Po přehlídce strojů ná-
sledovala „Spanilá jízda“ po okolí. Po 
ustájení strojů byla předána speciální 
cena majiteli nejstaršího z nich, kterou 
obdržel pan Pavel Škvor z Mrače a jeho 
Zetor 25.

Dle úsměvů na tvářích, které zdobili 
každého účastníka, lze usuzovat, že se 
akce vydařila a příští rok se opět všich-
ni rádi uvidí, za což patří pořadatelům 
velký dík!

Ing. Erika Platilová

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

U příležitosti posvícení na Borové Lhotě
se uskuteční kulinářská soutěž

o nejlepší pečený perník.
 

    P E RN Í KOBR AN Í
 

Soutěž se koná v pátek  28.10. 2022
ve 14:00 na návsi u kapličky.

Pohodovou náladu pátečního odpoledne
bude doprovázet hudební
skupina Buráci. 
Čepovat se bude lhotecké
pivo Borovar
 
Občerstvení zajištěno.
Těšíme se na vaši účast. 
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BOROVÁ LHOTA

Okolo Žebrova
S koncem prázdnin se konal již šestý 
ročník jízdy Okolo Zebrova. Přátelské 
setkání pro všechny milovníky motorek, 
skútrů, čtyřkolek, bez rozdílu věku stro-
jů i účastníků na návsi v Borové Lhotě se 
uskutečnilo 27.8.2022. Po zkušenostech 
z minulých ročníků se očekávala hojná 
účast. Několik posledních dnů před 
startem bylo deštivé počasí, a proto pa-
novala nervozita, jak vlastně vše dopad-
ne. V daný den však asi svatý Prokop, 
patron celého kraje okolo Sázavy, zajistil 
příjemné letní počasí se slunečnou ob-
lohou.

Aby dobrá pověst předešlých ročníků 
byla zachována, nesměl hlavní organi-
zátor Jan Nádvorník na nic zapome-
nout. Měl na starosti nejen projednat 
okruh na soukromých pozemcích, ale 
zvolit trasy pro jednotlivé kategorie. 
Pro nejmenší účastníky, kteří ještě ne-

jsou ani žáky povinné školní docházky, 
pro jejich rodiče i prarodiče připravil 
nejen jízdu na strojích, ale i přátelské 
posezení s občerstvením.Startu před-

cházel ve 13.00 zápis všech 43 startují-
cích. Pak podle programu ve 13.33 byl 
start jednotlivých kategorií. Jako první 
startovali ti nejmladší a pak již přišli na 
start další startující. Pro nejmladší byl 
vymezen kratší jednoduší okruh, pro 

zkušené motorkáře, pak okruh vyžadu-
jící jistotu v ovládání svých strojů.

 I když podle propozic a původního 
záměru se nejednalo o žádný závod, 

u některých startujících, a zejména 
dříve narozených podle jejich žargonu 
„chytli saze“. Do cíle ale dojeli všichni 
startující bez zranění a také do cíle do-
jeli všechny stroje. To byl hlavní smysl 
pořadatele a organizátora celé akce. 

Zvítězili všichni. Po jízdě 
bylo jmenovité vyhlášení 
a dekorování všech účast-
níků medailemi, těm 
nejmladším s drobnou 
sladkou odměnou. Foto-
grafie z terénu, a hlavně 
společná fotografie všech 
účastníků na návsi po jíz-
dě vyjadřuje spokojenost 
a pohodu která pak po-
kračovala při společném 
posezení.

Všichni startující i je-
jich doprovod se shodli, 
že akce se plně vydařila. 
Bylo vidět, že momentál-
ní osobní problémy všich-
ni nechali doma, přinesli 
si dobrou náladu a ti skal-
ní zůstali v pohodě i po 
západu slunce. Zůstalo 
konstatování, že dobrá 
věc se podařila a přání 

a závazek pro pořadatele. Aby další sed-
mý ročník byl stejně úspěšný.

V.B.
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LADŮV KRAJ

Všem, kteří v září podpořili charitativ-
ní akci Na kole dětem v Ladově kraji, 
posíláme velké poděkování. 
Opět nabízíme možnost si 
zaběhat pro radost, odstarto-
val 7. ročník Poháru Ladova 
kraje. Do konce října si lze 
zahrát naši turistickou hru 
a vyhrát ladovské tričko!

Na kole dětem v Ladově kraji – po-
moc onkologicky nemocným dětem 
může každý

Poslední prázdninovou neděli projel 
Ladovým krajem výjimečný charita-

tivní cyklo peloton. V čele jel mistr 
jízdy na vysokém kole Josef Zimovčák 

a za ním na padesát cyklistů, 
kteří projeli 17 obcí. Start a cíl 
prvního ročníku byl v Mni-
chovicích, zastávky v Jevanech, 
Říčanech a Všestarech. Jízda 
na téměř 60 kilometrové trase 
měla za cíl zpropagovat možnost 

finančně i jinak podpořit léčbu onkolo-
gicky nemocných dětí. Kromě dobro-
volného startovného se přispívalo pří-
mo do pokladničky kdekoliv po cestě. 
Stále můžete poslat podporu na účet 
veřejné sbírky 107-484410267/0100. 
Zapojíte se příští rok?

Pohár Ladova kraje 2022/23 – začal 
7. ročník běžeckého seriálu v našem 
kraji 

V září byl na Hrusickém dobroběhu 
odstartován další ročník našeho běžec-
kého podniku čítající 9 různorodých 
závodů. Pokud jste to v září nestihli, 
můžete se do poháru zapojit už v so-
botu 16. října dopoledne na Lesním 
běhu v Říčanech. Běží se od 350 metrů 
do 11 kilometrů, dle věku. Účastnit se 
mohou závodníci od malých dětí až 
po seniory. Více informací naleznete 
na http://www.ricany.cz/org/bezec-
kyklub/. 

Do Poháru Ladova kraje jsou pak 
zařazeni všichni, kdo se zúčastní ales-
poň jednoho pohárového závodu. Do 
vyhodnocení se každému započítává 
šest nejlepších výsledků. Informace 
a fotografie z proběhlého Hrusického 
dobroběhu naleznete na našem webu. 
Putovní hra Ladovský poklad ještě do 
31. října

Jestliže nevíte co s podzimním 
víkendem, vyrazte poznávat obce 
Ladova kraje a můžete vyhrát třeba 
ladovské tričko. Stačí si stáhnout a vy-
tisknout instrukce a podklady z našich 
webových stránek. Do hry se můžete 
zapojit, i když už jste soutěžili loni. 
Stačí si udělat výlet a z jednoho loni 
nenavštíveného místa poslat fotku 
sebe či svého soutěžního týmu. Tím 
místem může být nová obec, která se 
v lednu připojila ke svazku obcí Ladův 
kraj. Indicií pro ni je LESNÍK, DESKA, 
STUDÁNKA. Fotografie se jménem, 
adresou a e-mailem zašlete na e-mail: 
: info@neohrano.cz.Tak ať nám všem 
i na podzim je v Ladově kraji hezky!

Hanka Bolcková 
www.laduv-kraj.cz

facebook.com/laduvkraj
instagram.com/laduvkraj

http://www.ricany.cz/org/bezeckyklub/
http://www.ricany.cz/org/bezeckyklub/
mailto:info@neohrano.cz.%20
http://www.laduv-kraj.cz
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Vernisáž mladých 
malířů na pyšelské 
faře
Na samotný závěr školního roku se 
svými díly pochlubily veřejnosti i děti, 
které během uplynulého roku docháze-
ly do výtvarného kurzu kresby a malby 
na pyšelské faře k Jiřině Bělohradské.

Mladí výtvarníci během výstavy 
předvedli svá díla, na kterých v prů-
běhu roku pracovali – od kreseb v ple-
néru, zátiší a interiérů až po portréty 
a abstraktní malby. 

„Pyšely jsou plné neuvěřitelných ta-
lentů,“ říká nadšeně Jiřina Bělohrad-
ská. „Od začátku jsem chtěla vést kurz 
pro děti, který by je připravoval na 
studium na střední umělecké škole.“ 
S prací s dětmi má bohaté zkušenosti 
nejen jako speciální pedagog, ale také 
jako výtvarná lektorka Galerie hlavní-
ho města Prahy, pro kterou vytvořila 
workshopy pro děti a rodiče.

A jakou má kurz „úspěšnost“? 
„Z pěti účastníků se dvě studentky 
hlásily na Střední umělecko-průmys-

lovou školu v Praze a obě v talentových 
zkouškách na obor malba uspěly.“ 

Výrok o talentech tak nebyl ani 
v nejmenším nadsázka. Jiřina Bě-
lohradská jako absolventka Vysoké 
školy umělecko-průmyslové sama ví, 
jak náročné je dostat se na prestižní 
školu, kde je přijímán jen zlomek ucha-
zečů. „O to větší mám radost, když mi 

od jedné ze studentek přijde zpráva, 
jak je nadšená, že UMPRUM je škola 
jejího života a že za to vděčí tomu, že 
v uplynulém roce trávila dvě hodiny 
týdně malováním s námi. Větší podě-
kování si ani neumím představit.“

Vedle rozvíjení talentu svých svěřen-
ců si Jiřina Bělohradská zakládá na tom, 
aby se od začátku učili pracovat s kva-
litními barvami a materiály. „Skvělé 
barvy nebo papír rozhodně nezaručují 
krásný obraz, ale nekvalitní materiál 
dokáže zabít sebevětší talent. Chtěla 
jsem, aby v mých hodinách děti zažívaly 
pocit jako skuteční umělci, budoucí 
profesionálové, a to se zatím daří.“ 

Kde bude další vernisáž zatím Jiři-
na Bělohradská netuší. „Na faře nám 
skončil nájem, takže jsme se přestěho-
vali. A protože dvě nejstarší studentky 
studují na střední škole, kroužek se 
nám zmenšil – ale díky tomu zase 
máme dost místa pro nové studenty, 
kteří se výtvarnému umění chtějí 
věnovat. Vedle toho jsem otevřela 
i workshop pro rodiče s dětmi.“ 

Kurz kresby a malby je stále otevřený 
nově příchozím. Do nového školního 
roku tak přejeme hodně štěstí a co nejvíc 
nových talentů – je jich tu prý plno. 

-red-

PYŠELY
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Výstava obrazů Marie Tvrzové

No to určitě přijdeme a koukneme 
se – říkali si lidé při čtení plakátu, že 
výstava bude. Zahájení standardní – 
vernisáž!

 Ve středu 29.6. visela všechna výtvar-
ná díla na stěnách výstavního prostoru 
Městského úřadu v Pyšelích. Stoly 
obložené množstvím sladkých i sla-
ných laskomin, skleničky na pití všeho 
druhu vyleštěné, oba sály plné diváků, 
zbývalo jen vernisáž zahájit. Za do-
provodu muzikanta Martina Zbrožka 
zazpívala operní pěvkyně Libuše Von-
dráčková píseň „Chtěla bych tančit jen“ 
z muzikálu „My fair lady“. Autorka 
obrazů nejprve změnila název muzi-
kálu na „My fair crow“ a potom během 
hudebního vystoupení vytvořila auto-
portrét s vtipem sobě vlastním. Ze sto-
janu na nás hleděla STARÁ VRÁNA. 
Jak jinak – tak se jmenovala výstava 
celá. Kromě obrazů vystavovala Marie 
Tvrzová také různé plakáty a pozván-
ky na akce nebo pamětní listy, které 
vytvořila u příležitosti významných 
jubileí pyšelských občanů během let, 
kdy v Pyšelích tvořila a žila. Zábava 
byla v plném proudu, někteří už se 
chystali k odchodu, když se nad námi 

strhla pořádná letní bouřka s vydat-
ným slejvákem. Způsobila, že jsme se 
zdrželi a vernisáž se plynule změnila 
na příjemný večírek. Skvělé setkání 
s Pyšeláky i ostatními Mariinými 
příznivci. Začínalo léto, výstava byla 
důstojně zahájena a během léta (konči-
la 4. září) se na ni mohli přijít podívat 
další zájemci. 

PYŠELY
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T. J. SOKOL PYŠELY
Zprávy z oddílu stolního tenisu
Naposledy Vás oslovuji jako vedoucí 
stolního tenisu. Z vlastního rozhodnutí 
jsem se rozhodl vzdát se vedení našeho 
oddílu. Nyní jsou již na řadě mladší.

Vrátím se k uplynulým dvanácti 
rokům, kdy jsem v té době musel ne-
dobrovolně převzít vedení oddílu po 
zesnulém Karlu Kulovaném.

Tehdy jsme hráli III. třídu Benešov-
ského okresu. Hned na začátku se mi 
povedl „majstr-štych“. Zlanařil jsem totiž 
nové hráče, Jirku Kovaříka z Čerčan, 
který je nejen výborný hráč, ale také 
ochotný pracant účastnící se různých 
brigádách či oprav. Zároveň se mnou 
vedl několik let i tréninky dětí.

V brzké době jsme postoupili do II. 
třídy a založili „B“ družstvo.

Pak se mi podařil další nábor. Pře-
svědčil jsem Martina Chrta, aby přestou-
pil z Velkých Popovic do Pyšel. Podařilo 
se nám tak postoupit do I. třídy okres-
ního přeboru Benešov a založili jsme 
také „C“ družstvo. Ačkoliv někteří hráči 
odešli nebo skončili se stolním tenisem, 
celkový počet členů oddílu stále rostl.

Zvláště mě mrzel odchod Matěje Čer-
ného. Ale je mladý, třeba se v budoucnu 
do oddílu vrátí. Naopak hodně hráčů 
přišlo do oddílu z okolí Pyšel. Máme 
u nás hráče ze Čtyřkol, Čerčan, Vranova, 
Poříčí, Ládví, Krámských, Zaječic a Se-
nohrab.

V řadě okolních oddílech mají problé-
my dát dohromady jedno či dvě druž-
stva. My jsme letos přihlásili do soutěže 
již čtvrté družstvo.

Přemýšlel jsem, proč tito „přespol-
ní“ jdou k nám, a ne do jiných oddílů. 
Bude to tím, že Sokol nám vytváří vel-
mi dobré podmínky pro hraní. Zvláště 
musím vyzdvihnout bývalého starostu 
Sokola Jardu Chalupu. Věřím, že také 
nové vedení Sokola bude pokračovat 
v této výtečné spolupráci.

Krátce se vrátím k uplynulé sezóně 
2021/2022.

„A“ družstvo skončilo v I. třídě okres-
ním přeboru na 7. místě.

„B“ družstvo vyhrálo II. třídu a po-
stoupilo. Je to velký úspěch. Spolu 
oddílem Benešov máme jako jediní 
v okresním přeboru dvě družstva v I. 
třídě. Úspěch navíc umocňuje fakt, že 
naše B družstvo je tvořeno hráči okolo 
sedmdesáti let věku. Některé zápasy 
jsme hráli s věkovým průměrem 72 let. 
V Česku moc takových družstev asi 
není.

„C“ družstvo skončilo v soutěži druhé 
a postoupilo do III. třídy.

Sehráli jsme také několik klu-
bových turnajů včetně vánočního. 
Uspořádal se po „covidové přestáv-
ce“, další ročník memoriálu Karla 
Kulovaného. Účast byla, jako v pře-
dešlých letech, výborná.

Do nového ročníku 2022–23 jsme 
přihlásili čtyři družstva.

Družstva „A“ a „B“ budou hrát I. třídu 
okresního přebor. „C“ družstvo III. třídu 
a nové družstvo „D“ pak IV. třídu.

Vedoucí oddílu stolního tenisu je 
Martin Chrt a pomáhá mu Marian 
Melíšek.

Novému vedení Sokola a našeho od-
dílu přeji všechno nejlepší a ať vybudo-
vané pozice udrží nebo je ještě vylepší.

Všem čtenářům přeji pevné zdraví 
a pohodu do následujícího období.

Jarda Vejmělka
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T. J. SOKOL PYŠELY

SKAUT

Oslavy 110 let od založení T.J.Sokol Pyšely

Tento rok slaví naše jednota 110 let od svého založení. 
V sobotu 17. září 2022 jsme se ve 14:00 sešli u pomníku 
na náměstí T.G.M. v Pyšelích, abychom zahájili naše 
oslavy. Slavnostní zahájení hudebně doprovázel sólista 
Ústřední hudby Armády České republiky Jan Pohořalý. 
Od zástupce vzdělavatelského odboru České obce so-
kolské bratra Bohumila Gondíka jsme převzali stuhu na 
náš prapor. Se svým praporem nás přijeli podpořit i ze 
župy Blanické a T.J.Sokola Votice. K pomníku padlých 
jsme spolu se starostou župy Blanické bratrem Zdeňkem 
Balíkem a starostou T.J.Sokol Votice bratrem Martinem 
Répalem položili kytici a poté jsme si společně zazpívali 
sokolskou hymnu Lví silou vzletem sokolím. Nakonec 
jsme se průvodem odebrali k naší sokolovně. Zde na nás če-
kala Adéla Gondíková, zavzpomínala na sázení lípy, kterou 
před deseti lety sázela a spolu s bratrem Jaroslavem Chalu-
pou a Ing.Milošem Vacovským, který nám lípu tehdy daro-
val, strom slavnostně zalili. Tímto oficiální část oslav skon-
čila a začal odpolední program. Na sále vystoupil kouzelník 

se svou show a po něm se nám předvedly naše gymnastky 
z oddílu GymPyš. K poslechu hrála v patře sokolovny ka-
pela Springtime a v předsálí byla připravena výstava. Celé 
odpoledne završila večerní diskotéka pro dospělé. I přes 
nepříznivou předpověď nám počasí celkem přálo a vše se 
vydařilo. Tak zase za deset let, Nazdar!

Letní skautský tábor 2022

18. skautský oddíl Pyšely v červenci podnikl v pořadí 
již 4. letní tábor. Tentokrát jsme zamířili do lesů blízko 
Vlčetínce u Kamenice nad Lipou a vypadá to, že tady 
už na nějaký čas snad zakotvíme. Prostředí bylo moc 

krásné a počasí se také vydařilo. 
52 dětí si užilo radovánky blízko 
rybníka Smrkovec, podle kterého 
je také nazváno táborové místo. 
Celotáborovou hrou na téma 
Herakla z řeckých bájí nás provázel 
vedoucí tábora Lukoko, pokřiky 
před jídlem nás naučil náš nový 
vedoucí Ali, nejen vodní radovánky 
nám připravili Nokomi, Katka a Jíťa, 
o srandu se také postaral Snoopy se 
Severákem, no a dobrůtky navařily 
Petra s Marťou. Odpočívat pak 
bylo kde, stanů s podsadou bylo 
až až. Těšíme se zase na příští rok 
a teď hurá na výpravy a Benjamínci 
si užijí zbrusu nové vedoucí Evu, 
Jirku a Ryši…a ještě bychom vlastně 

chtěli poděkovat našim rodinám, které nás moc podporují 
a s nimi je vše ještě hezčí… DÍKY.

 18. skautský oddíl Pyšely
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Dětská hasičská soutěž

Je první říjnový den ráno, 7:15 hod. 
a děti z kroužku mladých hasičů se 
schází před místní hasičskou zbrojnicí. 
Čeká nás první letošní soutěž. Vyráží-
me ve složení 10 dětí soutěžících, dvě 
děti jako náhradníci a tři vedoucí. Za 
Pyšely budou soutěžit dvě družstva 
po pěti dětech ve věku od 6 do 10 let.
Děti si roztřídíme do tří aut a vyrážíme 
směr Kroužky nad Moníncem, kde je 
rekreační areál. Cesta trvá přibližně 
hodinu, ale rychle nám uteče, děti se 
moc těšily. Soutěž se jmenuje Závod 
požárnické všestrannosti a pořádá 
ji SDH Sedlec. Po příjezdu do areálu 
se děti zaregistrují, zkontrolují se jim 
hasičské průkazky, každý závodník je 
označen páskou na ruku a míříme na 
start. Soutěž začíná v 9 hodin a naše 
první družstvo vybíhá jako první. 
Čeká je 2 km trasa lesem po fáborkách, celé družstvo 5 dětí 
se musí držet při sobě a společně mají zdolat 6 stanovišť, vše 
je na čas.

Na 1. stanovišti je připravena střelba ze vzduchovky, 2. 
stanoviště jsou základy topografie – určování topografic-

kých značek a zorientování mapy pomocí buzoly. Na 3. 
stanovišti je uzlování, 4.stanoviště základy první pomoci, 
5. stanoviště požární ochrana, kde děti přiřazují značky 
technických prostředků a určují vhodné a nevhodné hasící 
přístroje. Poslední stanoviště je překonání překážky po 3m 

laně.
Deset minut po prvním 

družstvu vybíhá i naše druhé 
družstvo. My vedoucí čekáme 
na závodníky v cíli a držíme jim 
palce, aby doběhli do cíle v po-
čtu, v jakém startovali a nikdo 
se nám neztratil. Okruh s úkoly 
dětem přibližně trval 35 mi-
nut a všichni zdárně doběhly 
do cíle, kde nám jeden přes 
druhého popisovaly své zážit-
ky. Přemisťujeme se s dětmi 
k občerstvení, kde doplní síly, 
stihneme pár fotek a míříme 
zpět do Pyšel. Soutěž probíhá až 
do odpoledne, kdy startují další 
a další družstva a výsledky do-
razí emailem. Děti jsou spokoje-
ný a už se těší na další soutěž.

Petra Mikliczová
kroužek mladých hasičů
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1. ročník Pyšelského Guláš Festu aneb PyGufe22 v bodech

Léto 21 - po 6ti letech vágního přemýš-
lení a hlavně systematické Prokrastinace 
stran zorganizování Guláš Festu dozrává 
rozhodnutí do toho jít. V našem městečku 
se pořádá řada sportovních, spo-
lečenských i kulturních akcí, ale 
pravá kulinářská soutěž, to tu ještě 
nebylo. Je na čase to změnit.

Podzim 21 - s ubývajícím slu-
nečním svitem nabývá Prokrasti-
nace opět na síle.

Přelom roku 21/22 - hlavní 
organizátor (HO) leží na lopat-
kách s těžkou Lenórou na prsou 
a Prokrastinace si mne ruce, jista 
si vítězstvím.

Předjaří 22 - HO se zvedá ze 
země a vyhlašuje testační pokus 
s kotlíkovým gulášem. Sukces! 
Guláš luxusní, pivo jako křen, 
zima tak akorát. Prokrastinace je tak bě-
hem večerní trachtace poražena na hlavu 
za cenu 30l bečky piva a ranního bolehla-
vu. Ale stálo to za to! Dalo by se říct, že ta 
prokrastinační potvora dostala direkt na 
solar a vzápětí pravý hák, po kterém šla 
k zemi.  K.O. jak má být!

Květen až srpen 22 - přípravy jedou na 
plné obrátky. Z akce pro pár kamarádů se 
vlastně náhodou či spíše náhodami stává 
lokální monstr akce. Během měsíce je ob-
sazeno všech 10 závodních míst, rozšiřuje-
me na patnáct. Obsazeno je za další týden. 
Mluvíme se spoustou pivovarníků. Ně-
kteří jsou milí, v pohodě a jdou do toho. 
S některýma už nikdy mluvit nebudeme. 
A to jejich pivo ať si ..., víte kam!

29.–31. 8 – sekáme trávu, pílíme dříví 
a ladíme detaily, aby se pak ukázalo, že to 

vlastně byly blbosti. 
A také se objedná-
vá počasí.

2. 9. 22 - přípra-
va na místě, staví-
me stany, pijeme 
pivo a vůbec. Jako 
správní kotlíkáři 
spíme na místě. 
Co kdyby chtěl 
někdo šlohnout tu 
hromadu dřeva. 
Přece jenom jsme 
v Čechách. Taky se 

těšíme a zároveň jsme krapet napnutí. Lidí 
přijde dost, to je v pohodě, ale co to poča-
sí? Svatý Petr se zatím k naší prosbě nijak 
nevyjádřil.

3. 9. – vstáváme v 7 hodin a jdeme na 
to. Počasí je krásné, máme posledních 60 
minut relativního klidu, pak až do noci 
jen a stále větší fofr.

8:35 - doráží první závodníci. Část 
aktérů měla včera 
večer nejspíše ak-
tivní přípravu a zá-
věrečný trénink, 
jak lze soudit ze 
skelných pohledů 
a kruhů pod očima. 
Nevadí, vždyť jak 
se říká: těžko na 
cvičišti, lehko na 
bojišti!

9:03 – přijíždí Ji-
homěstský pivovar 
se svými 120letými 
dubovými sudy, ze 
kterých se čepuje 

samospádem a chladí se pouze ledem. 
Wow! 

9:20 – skoro vše je tam, kde má být 
nebo alespoň někde v prostoru akce (něco 
najdeme až při úklidu, z čehož je jasné, že 
jsme to vůbec nepotřebovali a bylo to úpl-
ně zbytečné). Skoro všichni závodící jsou 
taky tam, kde mají být. Někteří si omylem 
stoupají na místa svých konkurentů.

Většina manšaftů má supr dresy a vy-
laděné stánky. A všichni mají originální 
názvy: Na Vráži 1730, Bimboberry, Pivoň-
ky, Pivrnci, GulaChef Team, Gulash Club 
Zakouty, Duo Bombardini, Jihoměstský 
pivovar, Pyšelo Italiáno, PyšGulové, A1, 
Guláš Slavie, Hrušky, Apollo 13, Pyškoti. 

9:28 – je naraženo! Přátelský souboj 
pivovarů začíná. Narážíme Kamenice 11 

spodně kvašené pivo Plzeňské-
ho typu z pivovaru Kamenice 
nad Lipou, na sousedním čepu 
se točí Rohozec 12 světlý ležák 
a na trojce jde klasická Plzeň 
pro konzervy (konzerva = 
jedinec nevyhledávající nové 
chutě, preferující „to svoje“). 
Jihoměštští nasazují do boje 
klasický český ležák 12.

9:35 Dýdžej Mirek spouští 
svoje songy, jde mu to super!

9:42 – množí se dotazy, 
kdy už to odstartujeme. Ně-
kteří Hujeři krájejí suroviny, 
i když by ještě neměli. Úplně 

jim rozumím, touha začít je prostě silná. 
Trousí se první zvědavci, aby okoukli, co 
se to tu děje.

10:00 – START, odpočtem od patnácti 
do nuly zahajujeme první ročník PyGuFe! 
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Plameny šlehají, vůně cibule stoupá do 
nosu, objevují se exoticky vyhlížející pří-
sady i koření, masa něúrekom.

Sepisujeme názvy gulášů a je to prda 
nebo hustý, jak chcete: Czípoš Gulyas, 
Slzavý Guláš, Pivoňkový guláš, Rabiho 
Debrňák, Dančí guláš z prasete, Džast 
Guláš, Zakouťácký SuperGuláš, Pivovar-
níkova Smrt, Excelento Gulašíno, Pivo-
varský Pyšgul, Poctivý dančí guláš, Smrt 
Spartě, Rumový guláš, Vesmírně kosmír-
ný gulášek, 1. Guláš. Z některých se dá 
odhadnout, co by asi mohli obsahovat. Jde 
často o netradiční ingredience typu: rum, 
pivoňky, voda z Debrného, nasekaní hráči 
Sparty, slzy kráječe cibule, italské tajem-
ství, E.T. koření…

10:17 - na stánku č. 1 GulaChef Teamu 
ze Zaječic hrozí chemický útok. Vrchní 
kráječ Lukáš si nasazuje protichemickou 
(protiChilli) masku a navléká rukavice, 
zbytek týmu odstupuje od prkénka a pre-
ventivně se prolévá chmelovým antido-
tem. 

10:32 – vyhlašujeme sbírku na podporu 
RUAH o.p.s., která se na Benešovsku stará 
o lidi v terminálních stádiích života (mo-
bilní hospic). Ve finále se vybere krásných 
5.467,-Kč. Díky všem, kteří přispěli a ze-
jména Kubovi, který si půjčil, aby mohl 
podpořit.

10:47 – děkujeme všem podporova-
telům akce z Města, výše a níže vyjme-
novaným pivovarům a ještě pivovaru 
Parovar z Rudné u Prahy, který svými 
originálními lahvovými pivy saturoval 
vítěze klání (to Medový je fakt dobrý!). 
Řeznictví U Smrčků dodalo chuťově pre-
cizní klobásky. Taky GrilGuru z Čerčan 
nám pomohl.

11:01 - Kame-
nice je fuč, nará-
žíme za studena 
chmeleného Mu-
flona 12 z pivovaru 
Kunratice, krásně 
hořkého fešáka. 
Současně přichází 
poslední z členů 
Odborné komise 
Tomáš a doplňuje 
tak gulášově od-
bornou komisi ve 
složení: Jindra, Petr 
a Mirek. Gulášmaj-
stři, třeste se před 
přísnými pohledy 
Komise!

11:13 – objevují 
se první návštěv-
níci, kteří si žádají 
ochutnávkovou 
misku. No je to 
trochu brzo, uvařit 
guláš přece jen 
chvíli trvá, ale proč 

ne. Zatím si dejte něco z baru – luxusní 
Mirčinu gulášovou polévku, vegetarián-
ský salát s fetou, famózního langoše (Ne 
toho herce! I když ten se taky během dne 
objeví.), Smrčkovic delikatesní klobásky 
nebo utopence ze sklenice (ti z Debrného 
jsou ponecháni na místě).

11:50 – v kotlících už se to většinou 
rýsuje. Někde ale teprve krájí cibuli …. 
Je znát, že týmy s větším počtem členů 
mají náskok. Dochází k přátelské výměně 
názorů a popichování mezi účastníky. 
Nad hlavami létá dron s kamerou a Lenka 
inzeruje svoji skvělou zmrzlinu.

12:42 - dochází sudokopytník z Kunratic, 
načínáme soudek z letní limitované edice 
Rohozec Prometheus na čtyři rmuty vařený 
a do červena zbarvený a vzápětí i Rohozec Y 
výčepní pivo dochmelované za studena 
čtvrtou dávkou chmele.

13:10 – plac u Debrného se zaplňuje 
zvědavci a gulášechtivými návštěvníky. 
Nu ještě si musejí počkat.

13:50 - Svatý Petr to trochu přehnal 
s volume u termostatu a všem je krásně 
teplo. Za následek to má prudký pokles 
hladiny piva v sudech, ale i nealka. Je jas-
né, že musíme jet pro další. Organizační 
tým maká na 150 %. Smekám klobouk, 
který nemám, před výkonem našich lidí 
ve stánku.

14:03 – první kotlíkáři hlásí, že už bu-
dou mít hotovo. Naopak jiní hlásí, že bu-
dou mít hotovo tak v 18hodin. Limit uva-
řit byl maximálně do 15hodin …. Nevadí, 
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nejde o zlaté trenky, prostě počkáme až 
dovaří všichni. Začínají se ve velkém pro-
dávat ochutnávkové misky pro návštěvní-
ky. Opakovaně upozorňujeme závodníky, 
že mají lidem dávat jen malé porce, aby 
lidi zvládli ochutnat všechny vzorky. Ale 
jak se ukáže, je to marný a je to marný. 

14:12 – odborná komise začíná znovu 
nenápadně procházet mezi stánky, aby si 
upevnila svůj názor na kreativitu a ku-
chařské umění jednotlivých týmů. Svou 
vizitaci zahájila už dopoledne.

14:27 – pomocnice vybírají vzorky od 
závodníků, označují je tajným kódem 
a nosí do uzavřeného stanu Odborné ko-
misi, která hodnotí slepé vzorky. Jsem rád, 
že nejsem v komisi, ochutnat 15 vzorků je 
slinivkový masakr. Současně je spontánně 
zahájena divácká anketa. Návštěvníci be-
rou stánky týmů útokem a gulášmajstři se 
předhánějí ve vychvalování svých výtvo-
rů. Výkřiky nadšení a obdivu. Kritických 
připomínek minimum.

14:30  - smršť odborných kulinářských 
termínů ve stanu komise, většině nerozu-
mím. Jen chápu, že se do toho pustili sku-
tečně odborně a poctivě. Děsím se, že jim 
to bude trvat dlouho. A taky, že jo. Někte-

ré vzorky ochutnávají snad 3x. Hodnotí 
vlastní guláš a taky dojem z prezentace 
týmů, z jejich kuchařského show. Ukazuje 
se, že krásné dresy a vyzdobené stánky 
mohou být výhodou, ale nemusejí. I chlá-
pek v obyčejném tričku může zaujmout 
svým michelinským zjevem a chováním.

14:52 -  už se mě dva „závodníci“ ze-
ptali, jestli vyhráli a kolikátí skončili. Za 
mě vyhráli všichni, protože měli odvahu 
dát se v plén svým spoluobčanům-ná-
vštěvníkům.

15:07 – ve stanu komise je husto, ale 
nepobili se a do-
mluvili se a vyhod-
notili, to je hlavní. 
Navíc se usmívají, 
i když ochutnali to 
neuvěřitelné kvan-
tum vzorků. Jindra 
hlásí, že to jdou 
spláchnout. Myslí 
spláchnout pivem, 
pochopitelně.

15:08 – v rám-
ci fofru se spletu 
a omylem jako 
vítěze na Diplomu 

označím nesprávný tým. Naštěstí máme 
náhradní diplomy. Fuj, to bylo o fous. Na 
druhý pokus, a už opatrněji, vypíšeme 
Diplomy správně.

15:15 - kapela Pach Dobrodružství si 
ladí své inštrumenty. Omylem je vyhlá-
síme jako Pachuť. Ještě jednou a písemně 
sorry za to přeřeknutí. Chci vyhlásit vítě-
ze, ale Kóca nemá čas, protože musí točit 
pivo.

15:25 – už má čas, vyhlašujeme vítěze! 
Na třetím místě se s „Rabiho Debrňákem“ 
umístili Pivrnci. Chlapi oslavují vydatně 

i koupelí v Debrném. Druhé místo obsa-
zuje nejpočetnější team Na Vráži 1730 (čti 
17:30) a jejich „Czípoš Gulyas“. A první 
místo získává něžný dívčí team Pivoňky 
s Pivoňkovým gulášem! Jó klasika je 
klasika. Určitě i je potěší kniha Apetitu, 
lahváče Parovaru a nářadí GrilGuru.

16:00 - začíná koncert s písničkami 
Patti Smith, Nirvany, Talking Heads etc, 
prostě se nehrají žádné kraviny. Tereza 
je skvělá! Ukončujeme diváckou anketu 
v rámci které návštěvníci dávali žetony 
týmům, kde jim chutnalo. Každý měl 
8 žetonů, které mohl rozdat libovolně 
a 1 žeton Sympoše, který dal (svému) 
nejsympatičtějšímu týmu. Sčítání není 
žádná sranda, čtyři skrutátorky tím stráví 
další hodinu.

17:06 - už je jasné, kdo byl pro návštěv-
níky nejlepším týmem a kdo je největší 
Sympoš.

17:16 – násilím odtáhnu Kócu od pípy. 
Aleš není rád, ale co má dělat. Dělá proto 
jak čert, je to výčepní ďábel, který přitom 
baví celou frontu svými vtípky.

17:18 – vyhlašujeme Diváckou anketu. 
Na třetím místě se umísťuje GulaChef 
Team ze Zaječic s Dančím gulášem z pra-

NAŠI DOPISOVATELÉ
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sete. Pro cenu si naštěstí přijdou bez proti-
chilli masky. Druhé místo opět obsadí Na 
Vráži 1730, kteří si místo na GulášFestu 
domluvili v 17:30. První skončí chlapi ze 
stánku č. 15 – PyšGulové se svým „Pivo-
varským PyšGulem“. Návštěva v Kunra-
tickém pivovaru s průvodcem a ochut-
návkou jim určitě vadit nebude. A už je tu 
Sympoš 2022 a světe nediv se, jsou to opět 
PyšGulové. Jó, ulice K Pivovaru, to je pro-
stě dobrej oddíl.

17:34 – začíná se trsat a opět dochází 
pivo, o vínu ani nemluvě. Tak jedeme pro 
další. Bohaté diskuze v rámci týmů i mezi 
týmy, výměny receptů a zkušeností, ťuká-
ní pivem i ostřejšími produkty. Slovy Tří 
sester: Nálada je třeskutá a strava (skoro) 
pouze tekutá.

18:20 – na scénu nastupují Rozjetý 
Veverky a i přes svůj požehnaný stav se 
opakovaně zapojuje i Nikola. Jak to ta hol-
ka udýchá s tím, co má pod bránicí fakt 
nechápu. Bigbít na plný pecky. Bravo!

19:00 – taneční parket je naplněn. Ta-
neční kreativitou hýří hlavně třetí místo.

19:27 – zjišťujeme, že objednat pouze 
jednu toi-toiku bylo, eufemisticky řeče-
no, šetřením na nesprávném místě. No, 
vždycky je co zlepšovat.

20:52 – úplně vše je snězené, nezbyl ani 
drobek. K vypití všeho chybí už jen krů-
ček či spíše lok.

21:10 – končí koncert i celá akce. Lidé 
se rozcházejí a snad jsou dobře najedení 
i napojeni, každopádně jsou dobře nala-
děni.

21:30 – začínáme s úklidem, který do-
končíme v neděli před polednem.

22:40 – Uf, a pro dnešek je hotovo. 
Bylo to bomba! Kdo by to na jaře byl býval 
čekal, že bude 15 týmů, 2 kapely a 350+ 
návštěvníků.

 
Poděkování:
Díky všem, kteří jste nám pomohli s or-
ganizací. Je opravdu za co. A když se vám 
bude chtít, tak za rok zase na značkách. 
Díky majiteli Martinovi a nájemci Tomá-
šovi za vstřícnost a ochotu, že jsme mohli 
Fest udělat na skvělém a dobře dostupném 
místě u rybníka Debrný.

 
K časovým údajům:
Článek si nečiní žádné nároky na časovou 
správnost, ale vše se odehrálo plus/mí-
nus, jak bylo popsáno. Roky jsou přesně 
na roky, měsíce jsou správně, den akce 
je určitě správně, hodiny jsou taky skoro 
správně +/-120 minut.

 
Upozornění čtenářům:
Článek obsahuje nehonorovaný product 
placement, jako poděkování podporovate-
lům akce, a taky protože mi to jejich pivo 
chutná.

 
Info pro češtináře:
Velké a malé „G“ v názvech připravova-
ných pokrmů je dle přání týmů. Asi jak si 
cenili vlastního G/guláše.

Za velkou skupinu organizátorů sepsal PG

Makat na MORÁL aneb 6. ročník 3-ÁthlonuTM

16. 7. 2022 byl datem, kdy srdce sportov-
ce-srdcaře zaplesalo. Ano, bylo tomu tak. 
Den D nadešel! O hodinu dříve než běžně, 
už ve 13hodin, jsme se sešli na místní 
Prádelní pláži. Počasí naprosto ideální: 
polojasno, lehoučký větřík a 22Celsiových 
stupňů na teploměru. Teplota vody změ-
řena nebyla, ale i RP v ní vydržel 10minut, 
takže musela být akurátní.

Na značky si stouplo 13 závodníků, 
z toho 23,1 % byly odvážné ženy a zbytek 
neméně odvážní mužové. Pro přesnost 
uvádím, že jich bylo 76,9 %. Po krátké 
předzávodní rozpravě, během níž došlo 
k drobné úpravě pravidel, kterými ale 
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nebudeme ctěného čtenáře zatěžovat, 
odstartoval svými francouzskými 
holemi, a to třesknutím o sebe, pan PK 
samotný závod. Plavecký okruh byl jako 
vždy nepravidelným oválem o délce 
130,6–175,2metru a byl plaván v 1 až 3 
kolech (většina závodníků). Vítězem prv-
ní disciplíny se stal elév startovního pole 
Vojta Svoboda. Dal všem ostatním na frak 
systémem start–cíl a ani se nezadýchal! 
Dokonce snad ani nebyl mokrý, jak rychle 
plaval.

Po krátké, časově úplně zanedbatelné 
pauze na převlečení do cyklodresů, jsme 
dupli do pedálů a vyrazili oddychově 
z kopce směr Čerčany. A pak už to bylo 
podle gusta všech zúčastněných fotbalo-
vých trenérů, prostě na krev, na MORÁL. 
Trasa z většiny terénem, zvící 25 km 
a převýšení kolem 600 m si o to prostě 
přímo říkala. Následovali tedy hory doly 

přes osadu Borka, mezihorskou Vápenku, 
Farmapark a dolů do Mrače, abychom si to 
mohli zase terénem vyjet nahoru do Mrač-
ské hospody, kde jsme spláchli prach usa-
zený na vyplazených jazycích. A také, aby 
jedna ze závodnic nakojila jen tak mezi 
řečí své několikaměsíční robě. Následoval 
parádní sjezd dolů na Ztracenou Stopu. 
Zde bohužel došlo k prvnímu zranění za 
celou dobu 3-Áthlonu a to letem přes řídít-
ka. Kupodivu posádka amatérského zá-
chranného vozu MK a PK byla za rohem, 
jakoby něco tušila a dotyčného transpor-
tovala do místní obdoby Chicago Hope. 
Zraněný borec PS je naštěstí drsný jako 
struhadlo a po následující operaci ramene 
zamířil hned v pondělí ke svým pracov-
ním povinnostem. Držíme mu všichni 
palce, aby, jak se říkávalo Frištenskému, 
zatnul zuby a táhl, tedy brzo srostl!

Do cíle bajkové části jsme pak dojeli 
vlastně v balíku. Tedy nikoli finančním, 
závod je pochopitelně hobby style a jedinou 
odměnou je dobrý pocit a bolest svalů.

Třetí disciplína a předposlední dis-
ciplína našeho 3-ÁthlonuTM snad byla 
inspirována slavným filmem Pahorek se 
Seanem Connerym v hlavní roli. Vyběh-
nout pořádný krpál a do toho cvičit kliky, 
sklapovačky, přitahovat se podhmatem, 
přelízat klády a tahat klády. No těm, co to 
vymysleli, snad hráblo! Ale dali to všichni, 
i holky(!!). Takže asi nikomu nehráblo 
a všem se 
to líbilo. 
(A jestli ne, 
tak příště 
uvidíte!).
Technickou 
disciplínou 
byla redukce 
obtížného 
hmyzu no-
žem a vrhací 
hvězdou. 
Ano, bo-
hužel se od 
února rozší-
řil škodlivý 
hmyz, ze-
jména švábové jako je rus domácí (Blatte-
lla germanica). Ukázalo se však, že správně 
vrhnout a ještě trefit, není nic jednodu-
chého. Jistě to řada velevážených čtenářů 
zná z bujarých pátečních a sobotních nocí. 
Nakonec se mistrem vrhu a největším 
Nindžou (čti nin-jou) ukázal Petr Havlín. 
Tentokrát to odnesl jen terč, který byl noži 
a hvězdami doslova a do písmene rozšvi-
hán, takže se na konci rozpadl na kusy. 

Závěrem je třeba zmínit výkon volejba-
lových účastnic Aničky a Radky, které si 
byli schopny, na rozdíl od svých mužských 
kolegů, po cestě do kopce povídat a až do 
konce se usmívali. A taky výkon Julie, kte-
rá sice nemluvila, ale všechno dala levou 
zadní! A vlastně musím pochválit všechny, 
protože to byla pořádná hokna (čti: práce, 
dřina).

Sladká či spíše hořká odměna spolu 
s pozávodním brífinkem proběhla už 
tradičně v Sokolovně, kde už naštěstí 
k žádnému zranění nedošlo. Uff!

Tak za rok na startu a zase na „MO-
RÁL“!

PG
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Sochařské zastavení X.   Ukradené bohatství

Tentokrát se nebudeme věnovat sochařským dílům, které 
můžeme v Pyšelích kdykoli obdivovat. Naopak, půjde 
o sochy, které už nikdy neuvidíme. Z téhož důvodu je toto 
pokračování bez fotografií.

Krádeže soch a obrazů začaly ve velkém měřítku krátce 
po roce 1990. Přemýšlivější zloději tehdy objevili možnost 
krást z našeho kulturního bohatství a nakradené prodávat 
sběratelům netrpícím výčitkami svědomí. Toto ochuzení 
bylo až na výjimky nevratné. Popsaná kriminální vlna se 
nevyhnula ani Pyšelům a my si teď připomeneme tři ztrá-
ty z fondu zdejších památek.

Na Košíku, při zdi domu č. 21, stávala na kamenném 
soklu menší litinová socha sv. Jana Nepomuckého, osaze-
ná zde roku 1854. Proti soše téhož světce na náměstí byla 
nejen mnohem menší, ale také uměleckou kvalitou za ní 
zaostávala. Její provedení mělo blíž k lidovému umění. 
Měl však své kouzlo a patřila na své místo. Tahle druhá 
pyšelská socha sv. Jana Nepomuckého však byla ve své 
době a v našem regionu zřejmě oblíbená. Pamatuji si totiž 
její další odlitek, umístěný u mostu přes řeku, v Poříčí nad 
Sázavou. Nevím jak dopadla tahle, ale ta pyšelská roku 
2004 zmizela. Pro malý formát a snadnou přístupnost byla 
její krádež asi relativně jednoduchá.

Poněkud větší, těžší a hůře přístupná byla další socha 
ukradená z Pyšel. Tady ale zase zlodějům nahrávala od-
lehlost Lorety, na jejímž průčelí byla plastika umístěna. 
Pískovcová socha chlapce s knihou pocházela ze začátku 
19. století a představovala pravděpodobně „Ježíše mezi 
učiteli Zákona“ (Lukášovo evangelium). Můžeme se do-
mýšlet, že mecenáš, který ji tenkrát pro Loretu objednal 
a zaplatil, měl v úmyslu zaplnit i další niky na fasádě kap-
le. K tomu ale z neznámých důvodů nedošlo. V každém 
případě dnes na pyšelské Loretě není už ani ta jediná so-
cha, která před dvěma stoletími pro ní vznikla.

Největší ztrátu z kulturního bohatství Pyšel představuje 
třetí případ. V zimě 1993 – 1994 byly z kostela Povýšení sva-
tého Kříže ukradeny čtyři dřevěné polychromované plastiky 
církevních učitelů. Od druhé třetiny 18. století byly součástí 
barokní kazatelny, která ovládá levou stranu chrámového 
interiéru a patří k uměleckým památkám spojovaným se 
jménem hraběte Bissingena. Bohatá a kvalitní plastická 
výbava kazatelny tak byla významně ochuzena, i když její 
prostorový význam zůstal zachován a zůstala také část plas-
tické výbavy, kterou se ještě budeme někdy zabývat. Ztráta 
čtyř zmíněných plastik je ale nejspíš definitivní. Už jen na 
starých fotografiích můžeme oceňovat dynamiku, s jakou 
dokázal neznámý barokní mistr rozehrát pohyby nevelkých 
figur světců, jejich gesta podtržená draperiemi a atributy, při 
zachování individuálních rozdílů. Sochy jsou teď v nějaké 

soukromé sbírce, uzavřené pro pohledy jiných lidí a vytrže-
né z prostředí, pro které vznikly.

Je těžké tuhle smutnou kapitolu našeho putování po py-
šelských sochách nějak smysluplně uzavřít. Pokoušet se po-
chopit myšlení zlodějů? Asi sotva, protože ho nedokážeme 
sdílet. Postesknout si nad lidským primitivizmem, nekul-
turností a zištností? Bohužel, tyhle vlastnosti byly, jsou a na-
dále budou součástí lidské společnosti. Snad pomůže, když 
se v příští kapitole prostě obrátíme k další části plastického 
bohatství Pyšel. Tentokrát to budou reliéfy.

Michal Vitanovský
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Ve středu 

19.10.2022

v přízemí
MěÚ Pyšely

od 17.00

Ak. sochař
Michal Vitanovský

100 LET ŘÁDU BÍLÉHO LVA / 1922 – 2022
nejvyšší státní vyznamenání České republiky

NA PŘEDNÁŠCE BUDOU K VIDĚNÍ MODELY K SOUČASNÉMU

 ŘÁDU, KTERÝ PAN VITANOVSKÝ NAVRHL
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al-vitanovsky.cz
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Křesťanský sbor Pyšely

Proč věříme v Ježíše?
Ať už jste odkudkoliv, tedy z prostředí křesťanského či ne křesťanské-
ho, tak minimálně v našem evropském prostoru, je skoro nemožné 
prohlásit, že o Ježíši nic nevíme. Už jen pohled do kalendáře ukazuje 
na něj. Kolem roku 0 se totiž Ježíš narodil a celý letopočet se uvádí, 
buď jako ten před nebo po jeho narození. Naše největší svátky Vá-
noce a Velikonoce jsou jednak oslavou jeho narození a druhý zase 
připomenutím jeho smrti na kříži a zmrtvýchvstáním třetího dne.

Když nad tím uvažuji, je zvláštní, jak moc postava Ježíše rozděluje. 
Jsou tu ti, co v něj bezmezně věří a dělají vše pro to, aby Ho představili 
lidem kolem sebe a předali tak zkušenost o něm dál. Bohužel někdy 
i navzdory zjevnému odporu nebo i nezájmu posluchačů. A pak jsou ti, 
kteří jej naopak zcela popírají nebo doslova brojí proti komukoliv, kdo 
by jen náznakem uvažoval, že by přece jen na jeho postavě nebo víře 
v něj něco mohlo být. Je tu, ale také bezpočet těch, kterým je postava 
jakéhosi Ježíše, doslova ukradená. Je pro ně zcela bezvýznamná a ne-
důležitá. Nevnímají její přesah do jejich vlastního života.

A na konec je tu skupina lidí, kteří mají na Ježíšovu postavu, řek-
něme neutrální nebo “střízlivý” pohled. Považují jej za inspirativního 
a zajímavého učitele, mudrce a jeho myšlenky přijímají do širokého 
seznamu moudrých lidí, přičemž podle nich, z něj ničím nevybočuje 
a není ničím výjimečný.

Je Ježíš v něčem výjimečný? Z mého pohledu je výjimečný. A to 
hned ve třech oblastech:

1) Ježíš řeší náš problém s vypořádáním se s vlastní smrtí. Každý 
člověk vnitřně řeší, jak se vypořádá se svou vlastní konečností, tedy se 
smrtí. Nejsme ti, kteří mohou na zemi žít věčně. Není nikdo, kdo by 
mohl. Ježíš nám dal zprávu o tom, že je možné o věčnosti uvažovat. Ta 
ale není vázána na tento svět, ale na život po smrti v místě, které bude 
připomínat tento svět, ale bude naplněno kvalitnější skutečností, než je 
ta naše, bez přítomnosti zla. Naopak v této nové skutečnosti bude člo-
věk v přítomnosti stvořitele a může tak konečně naplno prožívat dobro, 
ke kterému byl původně stvořen.

2) Ježíš řeší náš problém o pochopení smyslu bytí. Jaký je smysl 
života? Proč žijeme, vnímáme své okolí a jsme právě tady a teď? Je náš 
život pouhou hříčkou nevyzpytatelné přírody nebo je stvořen k tomu, 
abychom něco důležitého pochopili a poznali? Co je to, co máme po-
chopit a poznat? Existuje-li život kvůli něčemu, pak je podstata života 
představená Ježíšem asi nejvíce smysluplná. Jsme tu proto, abychom 
milovali. Milovali Hospodina, což je český výraz pro popis jména 
Božího, pocházející ze slovanského Gospodin a proto abychom také 
milovali všechny lidi. To je podstata života a smysl našeho bytí. Milovat 
se navzájem. Milovat se bez přítomnosti zla nebo zlých úmyslů. Tím že 
miluji, uplatňuji zákon života.

3) Ježíš řeší problém o naplnění vnitřní prázdnoty. Každý z nás řeší 
pocit vnitřní prázdnoty. Cítíme a vnímáme, že něco v nás není v po-
řádku, něco pořád ještě není hotové nebo dodělané. Prostě vnímáme, 
že nám stále něco chybí. Nazval bych tento pocit jako pocit prázdnoty 
a nenaplněnosti. Tu se snažíme vyplnit tu zážitky z cestování, tu zase 
kariérním postupem, případně snahou uspět v tom či onom oboru, 
sportu či činnosti. Někteří z nás zase sázejí na rodinu a rodinnou po-
hodu. To vše jsou naše náhradní cesty k naplnění. Ježíš nás ujišťuje, že 
naplní náš život, naše vnitřní já. Doplní nám to, co nám schází. Jak to 
udělá? Dá nám k tomu svého vlastního Ducha, někoho, kdo je od něj, 
kdo zná pravou podstatu života.

Je nějaká alternativa? Existuje mnoho náboženství, které má větši-
nou nějakého představitele, nebo reprezentanta. Tyto osobnosti jsou 
uctívány a jejich myšlenky jsou nosné pro následovníky a rozvoj celé 
strukturu onoho vyznávání. Lze proto říci, že je mnoho alternativ, kaž-
dá z nich řeší tu více a tu méně podobné problémy. Ale ani jedno z nich 
nemá zprávu o tom, že jejich představitel stále žije. Proč tedy věříme 
v Ježíše? Protože žije!

Ježíš podle záznamů zemřel. Bylo by tedy správné o něm mluvit 
v minulém čase. Ale i v této úvaze používám čas přítomný, nikoliv 
minulý. Je to proto, že v Bibli se píše o jeho oživení, které se také říká 
“z mrtvých vstání” nebo také “vzkříšení”. Ježíš po svém oživení není 
jako nějaká nepřirozená zombie či nedostupný vzdálený subjekt, ale 
zůstává stále stejný, protože se chová stejně, mluví a jedná stejně jako 
to dělal předtím. Ale něco je tu přece jen navíc, něco je jiné. Najednou 
svým bytím již zcela nepokrytě pokořuje fyzikální zákony, objevuje se 
a mizí, prostupuje zdí, a přesto má na svém těle stále znaky po mučení, 
které prožil při své smrti. Jeho oživení je klíčovým a zásadním prv-
kem víry křesťanů. Bez něj totiž postrádá víra v něj jakýkoliv smysl 
a je jen báchorkou nebo pověstí. Dnešní úvahu ukončím slovy apoš-
tola Pavla, který ve svém dopise do Korintu někdy v 1. století našeho 
letopočtu, v době, kdy se křesťanství teprve rodilo, popisuje význam 
oživení Ježíše pro věřící takto: „Není-li zmrtvýchvstání, pak nebyl 
vzkříšen ani Kristus. A jestliže Kristus nebyl vzkříšen, pak je naše 
zvěst klamná, a klamná je i vaše víra.“ (Bible, 1. Kor 15,14)

Text vznikl ve spolupráci s Radio7 (www.radio7.cz), jako sou-
část 16dílného seriálu „Základy“.

Tomáš Križko
Křesťanský sbor Pyšely
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Ze života našich předků – Část 5.  16. století

16. století patří mezi ta vzácná stale-
tí, která můžeme označit jako klidná 
a vlídná. Německá selská válka a ná-
sledující náboženské bouře obrátily 
Německo vzhůru nohama, k nám však 
přímo nezasáhly. Turecké nebezpečí 
sice o sobě dávalo nepříjemně vědět, 
pořád však bylo relativně daleko. Takže 
vcelku klid a mír, jaký naši předkové 
nezažili ani ve století předcházejícím 
ani v následujícím.

 V průběhu 16. století se u nás vystří-
daly dva panovnické rody – Jagellonci 
a Habsburkové. Prvních šestnáct let 
u nás vládl stárnoucí Vladislav, přesněji 
řečeno ti, které pověřil svým zastu-
pováním – většinu času totiž trávil 
v Uhrách. Jeho jediný syn a nástupce, 
Ludvík Jagellonský, strávil na trůně 
pouhých deset let, než zahynul na útěku 
z prohrané bitvy s Turky u jihomaďarské Moháče. Rokem 
1526 tak nastupují Habsburkové, kteří pak u nás vydrží až 
do r. 1918. V 16. století se tu vystřídali tři – přísný Ferdi-
nand I., tolerantní Maxmilián II. a uměnímilovný Rudolf II.

 Měnili se i majitelé Pyšel. Původní majitelé – rod zemanů 
z Pyšel už zmizel v kostelní kryptě. Do 16. století vstoupili 
naši předkové pod vládou Jana Kule z Věřic. Někdy kolem 
r. 1510 ho vystřídal jeho syn Jindřich. Tento svárlivý pán 
(soudil se s Markvartem ze Soběhrd a dokonce i s Jiřím ze 
Šternberka) významně rozšířil pyšelské panství – získal to-
tiž bohatou ves Pětihosty. V r. 1542 odkázal Pyšely Ondřeji 
Nebřehovskému z Nebřehovic a jeho manželce Kateřině, 
rozené z Dubé.

 Pyšely začaly vzkvétat. Z r. 1546 pochází první zmínka 
o zdejším pivovaru. Časy, kdy se o Pyšely dělili tři chudob-
ní zemané, už byly minulostí. Největší rozkvět však přišel 
až za správy Karla Mračského z Dubé, který Pyšely získal 
v r. 1584. Pravda, už Ondřej Nebřehovský byl krajským 
hejtmanem, ale teprve s Karlem Mračským sem přišel 
opravdu velký pán. Královský rada a později nejvyšší zem-
ský soudce ovšem nemohl sídlit na staré tvrzi na náměstí, 
takže během krátké doby si zde nechal vybudovat pěkný 
renesanční zámek, který zde – ovšem několikrát přestavěný 
– stojí dodnes. Zdobila ho psaníčková výzdoba a sluneční 
hodiny, takže důstojně reprezentoval nového majitele Pyšel. 
Ani ty však nepřišly zkrátka. V privilegiu císaře Leopolda 
I., kterým byly v r. 1703 povýšeny na městečko, se výslovně 
píše, že kdysi byly městem a že se tu od pradávna vykonává 
hrdelní právo. Odkdy byly městem (či spíše městečkem) 

bohužel nevíme. Jistě se jím staly až po sjednocení v rukou 
jednoho majitele. V úvahu přichází s největší pravděpodob-
ností doba, kdy byly v držení Karla Mračského z Dubé. To 
už byl natolik velký pán, že by pro něj nebylo problémem 
vymoci takové povýšení na panovníkovi.

 Proti pouhé vesnici to představovalo podstatný roz-
díl. Vedle už připomenutého hrdelního práva měla i malá 
městečka další privilegia, např. právo určité samosprávy 
nebo právo konat trhy. Navíc při vysoké úrovni tehdejšího 
školství si lze těžko představit Pyšely v 16. století bez školy 
a s prázdnou farou. Písemné doklady o tom však scházejí.

 Kromě samotných Pyšel se rozrůstalo i zdejší panství. 
Vedle už zmíněných Pětihost postupně přibyly Řehenice 
a Kovářovice a asi až na konci století také Zaječice. Z polo-
viny 16. století také pochází první písemná zpráva o Vysoké 
Lhotě, jediné vsi v blízkém okolí, která nikdy nebyla součás-
tí pyšelského panství.

 Karla Mračského a jeho dobu zde připomíná ještě ně-
kolik památek v místním kostele. Především to je cínová 
křtitelnice s jeho znakem, iniciálami a letopočtem 1609, dále 
železná deska s reliéfem Ukřižovaného a s německým tex-
tem. V kryptě kostela by se měl nalézat mramorový náhro-
bek jeho manželky Marušky rozené z Donína. Byla matkou 
čtyř dcer a syna Jindřicha. Zemřela v r. 1599, její manžel ji 
přežil o více než dvacet let. Zemřel r. 1623, v době, kdy se na 
mírné 16. století už jen mohlo vzpomínat.

PhDr. Jiří Chvojka
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Památný strom
"Ne stromy nás, ale my potřebujeme k životu stromy"

Karel Trázník

Asi málokdo z čtenářů Pyšelských listů 
ví, že v katastru města Pyšely roste strom, 
který je od roku 1995 registrován jako 
památný strom. Pracovnice kulturního 
a informačního centra města Pyšely paní 
Miroslava Kocourková vyslovila přání, 
zda bychom mohli čtenáře místního tisku 
seznámit s historií tohoto stromu. V roce 
1977 jsme se stali třetími majiteli rodinné-
ho domku s velkou zahradou v Pyšelích, 
Na Ohradě. Kromě ovocných stromů 
a keřů byla na zahradě také krásná, vzrost-
lá borovice s velkými šiškami. Vzhledem 
k velikosti stromu a jeho mohutnosti jsme 
se domnívali, že strom byl vysazen dříve, 
ještě před stavbou domku.

Během času jsme ale získali informace 
o tom, že opak je pravdou a strom zde vysa-
dil pan Vacík, původní zakladatel zahrady 
a stavitel domu. Dům byl kolaudován asi 
v roce 1939 a z dobové fotografie, kterou 
nám zapůjčili naši sousedé manželé Kubíč-
kovi, je zřejmé, že stáří stromu bude stejné, 
jako stáří domu.

 Umístění stromu nebylo při jeho vý-
sadbě zrovna vhodně zvoleno, cca 2 m od 
hranice sousedního pozemku, takže jeho 
koruna přesahuje z části nad tento poze-
mek, stíní ho a znečišťuje jehličím a šiš-
kami. Vzhledem k tomu, že druhý majitel 
nemovitosti pálením jehličí a šišek přímo 
pod borovicí poškodil spodní patro větví, 
vznikla obava, aby se strom někdy v bu-
doucnosti nestal předmětem diskuzí, zda 
ho na tomto místě ponechat, či ne. Proto 
jsme požádali v roce 1995 referát životního 
prostředí Okresního úřadu Prahy-východ 
o dendrologické posouzení stromu a jeho 
eventuální ochranu. Odbornou komisí byla 
borovice (Pinus ponderosa) pro její vysokou 
krajinotvornou a estetickou hodnotu, dob-
rý a perspektivní stav a z důvodu ochrany 
před nežádoucími vlivy vyhlášena za pa-
mátný strom. V té době byla poprvé změře-
na. Ve vyhlašovacím protokolu je uvedena 
výška stromu cca 17–19 metrů a obvod 
kmene, měřený ve výčetní výšce 130 cm od 
paty stromu, 270 cm.

 Botanický název Borovice těžká (Pinus 
ponderosa P. Lawson et C. Lawson) měla 
dříve český název borovice „žlutá“, který 

je překladem amerického pojmenování 
(Yellow Pine). Její domovinou je západní 
část Severní Ameriky, od severní hranice 
Mexika až do Kanady. Roste v nadmořských 
výškách mezi 300 až 2100 metry.

Semena této borovice poslal ze Severní 
Ameriky D. Douglas roku 1826 do Lon-
dýna pro Royal Horticultural Society. Na 
území naší republiky byla vysazena roku 
1845 na Sychrově. V původním prostředí 
dorůstá výšky 40 až 50 metrů (některé 

prameny uvádějí 60 až 80 m) a průměru 
3 metry. V Evropě její výška jen výjimečně 
přesahuje 40 metrů. Může se dožít úcty-
hodného stáří 300–500 let. Dospělý strom 
nese až 1000 velikých šišek. Je jednou z nej-
rozšířenějších a hospodářsky nejvýznam-
nějších severoamerických borovic. Od roku 
1949 je oficiálním stromem státu Montana 
v USA.

V roce 2002 vyhlásila Nadace Partner-
ství 1. ročník ankety Strom roku a již v roce 
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2004 byla pracovnicí Městského úřadu 
Pyšely paní V. Horáčkovou do této soutěže 
borovice přihlášena. Protože roste na sou-
kromém pozemku, nesplňovala kritéria 
této soutěže a v nominaci neuspěla. Krité-
riem pro výběr finalistů ankety totiž není 
krása, stáří ani jedinečnost stromu, ale jeho 
příběh, který s ním prožívají lidé z okolí.

V dubnu 2018 nás navštívili botanici 
z Muzea Sokolov – RNDr. Jaroslav Michá-
lek a Ing. Petr Uhlík, kteří strom odborně 
zdokumentovali. Kromě podrobného 
popisu ho pečlivě změřili. K měření výšky 

použili pro co nejpřesnější výsledek dva 
různé postupy. Na naši žádost napsal Jaro-
slav Michálek podle vlastních poznámek 
z 9. dubna 2018 o naší borovici následující 
text:

 „Památný strom s názvem Borovice těžká 
v Pyšelích je veden v Ústředním seznamu 
ochrany přírody Agentury ochrany přírody 
a krajiny ČR (dostupný na https://drusop.
nature.cz) pod kódem 104227. Památným 
stromem byla vyhlášena 11. prosince 1995. 
Stojí na zahradě domu čp. 210 v ulici Na 

Ohradě v Pyšelích. Jedná se o vysoký, hlu-
boko zavětvený strom (původně už od 3 m 
výšky) s mírně sbíhavým kmenem, který 
dole přechází do bazálního kužele úzkých, 
vysokých a jen málo strukturovaných ko-
řenových náběhů. Je možné, že kořenové 
náběhy jsou ve skutečnosti výraznější, ale 
při úpravě terénu pod borovicí byly čás-
tečně zahrnuty hlínou. Kmen borovice je 
průběžný, přímý, borka hrubá a nápadně 
strakatá. Ve výšce 22 m nad zemí se kmen 
dělí do dvou vrcholů. Tvar symetrické ko-
runy je kuželovitý, na obvodu zubatý. Ob-
vod kmene měřený ve výšce 130–135 cm je 
340 cm, výška stromu 33 m (měřeno me-
chanickým i laserovým výškoměrem).

V případě pyšelské borovice bylo mě-
ření oběma způsoby dáno naší nedůvěrou 
k výšce stromu (17–19 m), která je uvedena 
v protokolu vyhlašujícím borovici památ-
ným stromem. Jak se ukázalo, byl tento 
údaj o výšce – tehdy přibližně šedesátileté-
ho stromu – silně podhodnocen.

Podle údajů o největších stromech 
v Evropě, dostupných na internetových 
stránkách www.monumentaltrees.com, je 
v současnosti borovicí těžkou s nejsilnějším 
kmenem strom v zahradě hradu Powis 
u města Welshpoolu ve Walesu. Kmen 
tohoto velikána má obvod 505 cm a také 
výška je impozantní – 48,4 m. Vložíme-li 
pyšelskou borovici do tabulky na uvede-
ném webu, stane se zde čtvrtou nejsilnější 
borovicí těžkou v Evropě. A jaká je situace 
v ČR? Přestože borovice těžká je v České 
republice v parcích a zahradách jednou 
z nejčastěji vysazovaných exotických bo-
rovic, mezi památnými stromy je pyšelská 
borovice jediným zástupcem tohoto dru-
hu.“

Co víc ji přát do dalších let než to, aby její 
ztepilost a krása zůstala zachována pro 
budoucí generace. Vrcholek její koruny je 
viditelný na horizontu při pohledu z okol-
ních kopců. Poskytuje útočiště ptákům, 
veverkám. Přečkala i těžké zkoušky matky 
přírody. Zatím je velmi mladá, než aby 
mohla vyprávět nějaký příběh. Vlastně 
má už nakročeno – 4. místo v Evropě mezi 
nejsilnějšími borovicemi není vůbec špatný 
začátek.

Poděkování RNDr. J. Michálkovi 
za jeho příspěvek

J. Blažková, M. Blažek
Foto: E. Blažková
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 INZERCE

 
Přátelé myslivosti a Myslivecký spolek Pyšely pořádá  

29.10.2022 
 

DEN SV. HUBERTA V PYŠELÍCH. 
 

Pro všechny milovníky přírody a přátele cechu Hubertova je připraveno  
zábavné odpoledne pro dospělé, děti i rodiče. 

 
 

Program zahájí ve 14 hodin skupina trubačů z Kladské, na lesní roh. 
V průběhu odpoledne bude ukázka psů, doplněná výkladem jejich rozdílné  

upotřebitelnosti v myslivecké praxi. 
Představí se mistr Evropy za rok 2022 ve vábení jelenů. 

Pro velký zájem z předešlých roků proběhne ukázka výcviku loveckých dravců.  
Po celé odpoledne bude výstava loveckých trofejí. 

Pro gurmány bude připraveno něco z myslivecké kuchyně. 
 
Odpoledne bude zakončeno v 18.00 hod. v kostele Povýšení sv. Kříže v Pyšelích, již 

po třinácté Svatohubertskou mší.  Celebrovat bude R.D. Pavel A. Porochnavec 
ECLJ. Protože je sám aktivní myslivec, jeho podání liturgických textů je neformální, 

lidské a pochopitelné i pro účastníky neznalých liturgie.  
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